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NAŠE ORGANIZACIJE PO DRUGEM KONGRESU

Sindikati in delavsko opravljanje
Kaj bereš v tem članku?

KAKO BOMO IZPOLNJEVALI OBVEZE, ZA KATERE SMO SE NA 
KONGRESU ODLOČILI?

KAJ SMO ZAPISALI V STATUT O TEM, KAKO BOMO POMAGALI 
DELAVSKIM SVETOM?

KAKO BO V DANAŠNJIH GOSPODARSKIH POGOJIH PODRUŽ
NICA POMAGALA DELU DELAVSKEGA SVETA.

Vsem skupaj, članom In odbornikom delavskih sindikatov, nam je dal 
kongres toliko pomembnih pobud In napotkov, da nas to obilno gradivo 
včasih kar malo zmede. Človek niti pravzaprav ne ve, kje naj bi začel, ko 
pa je vsega tega vendar toliko In poleg tega še dnevnih opravkov čez glavo. 
Zato pa, dragi tovariši, ali vam smemo malo svetovati?

Dober svet je vedno dobrodošel gost v naši slovenski hiši, kaj ne? 
Pa saj tako nekako de tudi naš ljudski rek. Zato bomo poizkusili biti torej 
dober gost v naših sindikalnih podružnicah! Preden pa bi kar koli svetovali, 
si povejmo še nekaj! Kongresi se ne vrše tako pogosto kot naši članski 
sestanki, ki jih imamo skoraj kar vsak teden. — Ali smo lahko malo hudomušni? 
Prav na uho! Veste, saj imamo tudi nekaj organizacij, to je nekaj podružnic, 
ki imajo skoraj tako »pogosto« sestanke, kot so naši kongresi. No, teh Je 
seveda zelo, zelo malo. In prepričani smo, da bo dober svet tudi tam našel 
plodno njivo — Torej kongresi so bolj poredkoma, komaj vsako tretje leto 
enkrat. Prav zato morajo kongresi članstvu nakazati s čim naj se v tem daljšem 
obdobju ukvarjajo njihove sindikalne organizacije.

Napotila kongresa moramo takoj začeti Izpolnjevati
Seveda, teh napotkov pa ne moremo kar čez noč vseh In v celoti 

uresničiti. Ne, precej časa bomo neprestano in skrbno delali, da bodo naše 
organizacije vse to izpolnjevale, za kar smo se na našem kongresu vsi skupaj 
odločili Toda. nekaj je važnol Z delom moramo takoj začeti In to s tako 
vnemo in tako prizadevno, kakor se lotimo vsakodnevnih obvez, ki jih od 
časa do časa sprejmemo v podružnici in ki jih moramo v nekaj dneh izpolniti.

Najprej poglejmo, kaj nas obvezuje novi statut
Sedaj, če dovolite, pa kar k stvariI V mislih imamo statut naših sindikatov. 

No, kaj je statut, tega ne bomo tokrat obravnavali, to je vendar temeljni 
zakon naše organizacije, isto kot je za državo ustava. To ve slednji naš član. 
Kajne, da je tako? Vsakega novinca, tako ali drugače, pri vpisu v sindikat 
starejši tovariši pouče tudi o statutu. Kjer tega ne bi napravili, tam greše. 
In bodo v bodoče morali to popraviti. Vidite, in na kongresu smo obravnavali 
tudi naš dosedanji statut. Po zelo plodni razpravi, Je kongres sprejel nekatere 
važne spremembe in dopolnila v starem statutu, tako da danes lahko govorimo 
sploh o novem statutu naših sindikatov.

Zato je potem res prav In potrebno, če pri obravnavi kongresnega 
gradiva najprej posežemo po novem statutu in sl ga pobliže ogledamo. Seveda 
celega statuta ne bomo danes obdelovali. Ne, zaustavili se bomo samo pri 
eni sami misli In sl jo nekoliko razložili. Drugič se bomo pogovorili o drugi 
in tako dalje.

Imate pri roki novi statut? No, poglejmol Ze kar med uvodnimi mislimi 
Je nekaj, česar v našem dosedanjem statutu ni bilo. Preberimo sl! Tam namreč, 
kjer so v statutu naštete temeljne obveze, ki Jih Imajo naši sindikati v sociali
stični preobrazbi naše domovine, Je zapisano tudi naslednje:

...da krepe in razvijajo delavsko samoupravljanje ter da pomagajo 
delavskim organom upravljanja v njihovem delu na ta način, da vzpodbude 
in zbero delavski razred v boju za nadaljnji razvoj proizvodnih sil naše 
dežele In za izvršitev gospodarskih načrtov; ...

Obvezali smo se, da bomo pomagali organom delavskega upravljanja
To je vsekakor velika in plemenita obveznost, dostojna domoljubnih 

tradicij naših delavskih sindikatov. Seveda v našem starem statutu nekaj 
takega nismo mogli zapisati enostavno zato, ker naše družbeno gospodarske 
prilike še niso tedaj bile zrele, da bi uvedli delavsko upravo v gospodarstvu. 
Sedaj pa, ko Imamo delavske svete, zato ker smo vsa ta povojna leta 
neumorno gradili gospodarske pogoje zanje, je naša razredna dolžnost na
praviti vse, da bi naši delavski sveti res dobro in koristno gospodarili. Nekaj 
takega, kot je naša obveza, da bomo skrbeli za rast delavskih svetov, nimajo 
v svojem statutu še nobeni sindikati. Kako naj bi tudi imeli? Saj nimajo nikjer 
delavci gospodarstva v svojih rokah tako, kot ga imamo pri nas v Jugoslaviji. 
Zato je tudi velikega pomena za nas in za mednarodno delavsko gibanje to, 
kako bomo naše delavske svete uveljavili kot prave organe družbene gospo
darske uprave. Prav uspešna rast delavskih svetov je morda danes največji 
doprinos, ki ga ml lahko damo mednarodnemu delavskemu gibanju, svoji 
domovini in svoji lastni bodočnosti.

No, sedaj imamo pred očmi našo sindikalno podružnico, njeno članstvo 
In upravni odbori Kako bo ona Izpolnjevala obveznost do delavskega sveta, 
ki velja po statutu za vse naše sindikalne organizacije. Ali Ima sam statut 
kakšne napotke za to? Da, statut zelo jasno nakazuje, kako naj pomaga 
sindikalna podružnica delavskemu svetu. Člani sindikata in vodstvo sindikalne 
podružnice namreč najuspešneje pomagajo rasti delavskega sveta na dva 
načina, kot je rečeno v statutu: če neumorno skrbe za razvoj proizvodnih sil 
naše dežele In za Izvršitev gospodarskih načrtov.

Kaj se pravi danes »skrbeti za razvoj proizvodnih sli«?
Kaj pa se pravi »skrbeti za razvoj proizvodnih sil naše dežele«? Kaj so 

pravzaprav to proizvodne sile? Kadar mislijo na delovno orodje, stroje in 
podobno ter na ljudi z določenimi delovnimi veščinami, tedaj to politični 
ekonomisti imenujejo proizvodne sile. Čim bolj moderne stroje in bolj mode- 
re,\.nai:,n Proizvodnje Ima neka dežela In čim bolj vešči so pri delu delovni 
ljudje, potem govore politični ekonomisti, da je ta dežela gospodarsko zelo 
razvita, danima visoko razvite proizvodne sile in obratno. Primerjajmo recimo, 
staro kmečko predico z njenim kolovratom In statvo s sodobno moderno' 
tekstilno tovarno. Predica je bila nekdaj vsaka kmečka žena In zato ni bilo 
potrebnih nobenih posebnih znanj, danes pa neka moderna tekstilna tovarna 
brez inženirjev in tehnikov, poleg delavcev sploh ne more obratovati. Najbolj 
otipljivo razliko pa občutimo, če primerjamo, koliko metrov blaga Je napravila 
nekdaj naša kmečka ženica v osmih urah, s tem, koliko blaga sedaj pride 
na enega zaposlenega delavca v tekstilni tovarni.

Povrnimo se k naši nalogll v statutu smo se torej obvezali, da bomo 
skrbeli za razvoj proizvodnih sil. Kaj ima to skupaj z delavskimi sveti? 
Čim bolj moderne stroje in tovarne bomo Imeli, čim modernejšo organizacijo 
proizvodnje, tem več bomo proizvajali in tem manj bo notranjih gospodarskih 
težav In istočasno, čim bolj bomo vsi pri svojem delu kos svojim nalogam, 
cim bolj bomo gospodarsko razgledani, tem laže bomo plodno gospodarili. 
Seveda se bo vse to povoljno odražalo v delu delavskih svetov.

Kake lahke skrbi podružnica za razve) proizvodnih sil?
Kako lahko skrbi podružnica danes za razvoj proizvodnih sil, to je za to, 

. bi imeli čimboljše stroje, čimboljše organizirano gospodarstvo, da bi 
mi vsi skupaj čimbolje delali, čimbolj obvladovali delo na svojih delovnih 
mestih? Na to je nemogoče odgovoriti, ne da bi se pomenili o nekaterih 
tekočih gospodarskih vprašanjih.

Pri tem mislimo na sedanje gospodarske ukrepe, ki so osnovni pogoj za 
Poln razmah našega družbenega gospodarstva. Da bi omogočili v mejah 
družbenega plana posameznim družbenim podjetjem čimbolj samostojno 
gospodariti, kar pa je osnovni pogoj za to, da bodo delavski sveti lahko
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Solin I zanesi GOSPODARSKA DISCIPLINA
potrošnikov bo omogočila uspešnejšo in hitrejšo ureditev našega trga

Nedvomno trenutno vsi skupaj naj
bolj pozorno spremljamo urejevanje 
našega notranjega trga. To je seveda 
tudi povsem razumljivo, ker nas trg 
in prilike na trgu neposredno zanimajo 
kot vsakodnevne potrošnike.

Če se spomnimo samo nekaj mese
cev nazaj, ko je še ves organiziran trg 
imela v rokah razdeljevalna mreža drž. 
gospodarske uprave, se bomo spomnili 
dveh stvari, ki so nas potrošnike tedaj 
zelo motile: vse blago se je nekako de
lilo in ne prodajalo, zato pa si ga lahko 
»kupil« tudi samo v zelo omejenih ko
ličinah in brez neke posebne izbire. Se
veda mi dobro vemo, da so zlasti kmeč
ki pridelki, to je živila, prišla v to 
razdeljevalno mrežo potom odkupa, ki 
je kmečkim proizvajalcem določal, kaj 
morajo oddati (torej kaj morajo pro
izvajati) in po kakšnih cenah, mi po
trošniki pa smo te stvari dobili na 
karte in to samo določene pridelke in 
samo v omejenih količinah. Kratkoma- 
lo, tu je državna gospodarska uprava 
neposredno urejevala prilike na trgu, 
seveda na administrativen način.

Vemo pa tudi še nekaj, da je poleg 
tega »organiziranega trga« obstajalo 
tudi svobodno tržišče, ki se je vedno 
bolj uveljavljalo. Na tem svobodnem 
trgu so bili naprodaj predvsem tisti 
kmečki pridelki, ki jih ni zasegel ob
vezen odkup, včasih pa tudi tisti, ki so 
bili skriti pred odkupnimi organi. Cene 
tem pridelkom so bile nesorazmerno vi-

Prve spremembe na
Resnejše spremembe na trgu pa je 

povzročilo postopno sproščanje admini
strativno organiziranega trga v svobod
nega. Postopoma je bil ukinjen obvezen 
odkup in zagotovljena blagovna pre
skrba. Cene so se pričele svobodneje

šoke. Ker so naši napori v izgradnji 
glavnih gospodarskih objektov zahte
vali velikih materialnih žrtev, zato je 
bilo naše »organizirano tržišče« zelo 
skromno založeno, marsičesa se sploh 
ni dobilo, mnoge stvari,. kot so moka, 
mast, olje, sladkor in podobno pa v zelo 
omejenih količinah. Zato smo se po
trošniki često zatekli k svobodnemu 
trgu, kjer so bila naprodaj predvsem 
najbolj iskana živila. Kmečki proizva
jalci so ta pritisk potrošnikov na nji
hove proizvode obilno izrabili in pričeli 
neomejeno navijati cene. Jez tej samo
volji je napravila šele intervencija 
kmečkih zadrug in državnih posestev, 
ki so do neke mere zavrle prodajo 
kmečkih pridelkov po neomejeno vi
sokih cenah.

Kaj bereš v tem 
članku ?

O UREJEVANJU NAŠEGA 
NOTRANJEGA TRŽIŠČA
KATERA GOSPODARSKA 
NESORAZMERJA MORAMO 
ODPRAVITI S TRGA
KAJ BOMO NAPRAVILI, DA 
TA NESORAZMERJA IZGINEJO
O POMENU GOSPODARSKE 
DISCIPLINE POTROŠNIKOV

našem notranjem trgu
ganje državne gospodarske uprave ne
posredno v razmere na trgu, kot je do
ločanje cen. prepovedovanje in omeje
vanje prodaje in podobno.

Seveda za nas pojmovanje svobod
nega trga ni istovetno s kapitalističnim

jalci dobili svoje pridelke vedno pre
plačane, bi sploh ne težili k temu, da 
bi čimveč pridelali, ampak bi se za
dovoljili s tem, kar je sedaj, če ne bi 
celo nazadovali. Pri vzdrževanju elek
trarn, javnih zgradb, prometnih mrež 
pa bi neprestano stali pred problemom 
državnih dotacij. In pri vsem tem bi 
potrošniki večji del svoje plače porabili 
samo za najosnovnejše življenjske po
trebščine.

Kako odpraviti to nesorazmerje? Z 
obnovo pravkar odmrlih administrativ
nih posegov državne gospodarske upra
ve na trg? Ne! Ampak z energičnim 
gospodarskim posegom. Kaj je značilno 
za ta poseg, ki ga sedaj pravkar obču
timo na trgu? Predvsem je naš trg za
dovoljivo založen. Na njem se niti resno 
ne občuti, da nekateri verižniško nav
dahnjeni kmetovalci zadržujejo doma 
svoje pridelke in čakajo boljših cen. 
Drugo, pravkar so bile povišane dajat
ve za neblagovne usluge, kar bo izrav
nalo porabo naših plač. Seveda pa se
daj ne bomo mogli več tako preplače- 
vati kmečkih pridelkov in bodo, hočeš 
nočeš, kmetovalci morali prodajati ce
neje in če bodo hoteli več iztržiti, bodo 
morali več pridelkov pripeljati na trg.

Prispevek sindikalnih 
organizacij k čim hitrejši in čim 
uspešne, i normalizaciji trga
Trenutno podražitev neblagovnih 

uslug ob sedaj obstoječih cenah kmeč
kih proizvodov in njim prilagojenih cen 
industrijskih proizvodov gospodarsko 
nepovoljno vpliva na delavce in usluž
bence. Toda bila je edina pot za to, da 
se omenjene prilike na trgu izravnajo 
in da potem cene padajo. Od nas po
trošnikov pa je sedaj v veliki meri od
visno, kako hitro in uspešno bo do
seženo uravnovešenje trga. Kako lahko 
potrošniki prispevamo k čim prejšnji 
in čim doslednejši normalizaciji trga?

Predvsem je na nas potrošnikih, da 
dejansko doumemo smisel teh ukrepov 
in da del naših prejemkov, ki smo ga 
trošili za kmečke pridelke, zelo zmanj
šamo in da kupujemo po čim nižjih 
cenah. Vsako nasedanje »gladi za bla
gom«, da ni blaga, da bo dražje, ob
jektivno pomaga špekulantom, da dvi
gajo cene. Zato je nepravilno n. pr. 
beganje za krompirjem, kar celo vrše 
nekatere podružnice in pristajajo na 
vse pogoje, ki jih stavijajo nekateri 
špekulantski kmetovalci. Enako je 
škodljivo beganje za blagom nekaterih 
nakupovalcev naših trgovin, ki vidijo 
uspeh samo v tem, da kupijo, ne pa po 
koliko kupijo. Seveda je drugače, če 
prihajajo na vas kupovat krompir ti 
»preplašeni nakupovalci«, ki običajno 
kupujejo kar vagonske količine, kot pa 
če bi to kupovali posamezniki, ali pa 
če bi krompir celo kmet sam prodajal. 
Tudi pošten kmet ob takem nakupova
nju začne misliti, da se da pa res malo 
več iztisniti, če kupuje sindikat in, če 
je pač taka »stiska«. Tako so potem 
nekatere sindikalne organizacije tako 
»pomagale« svojim članom, d? je na
kupovalec plačal krompir pri kmetu 
nekaj dinarjev draže, kot je bila dnevna 
cena na trgu, da so ponekje morali celo 
delavci iti sami pobirat krompir na 
njivo in da so si ga morali sami pri
peljati domov. Taka »pomoč« sindikalne 
organizacije je v škodo delavstvu in naj 
je naše organizacije ne vrše več. To 
dvakrat škoduje nam potrošnikom: en
krat, ker vsak posameznik blago draže 
plača in drugič s tem, ko draže plača 
blago, podaljšuje nesorazmerje cen na 
trgu in visoke cene.

Ob teh novih ukrepih za konsolida
cijo našega trga je zato dolžnost na
šega članstva, da solidarno zbija vse 
pojave prepiačevanja, nepotrebnega in 
škodljivega tekanja za blagom, dolžnost 
sindikalnih vodstev pa je, da članstvu 
pojasnjuje gospodarske prilike in da 
onemogoča kakršno koli novo »sindi
kalno trgovanje«, s katerim sami sebi 
obilo lahko škodujemo. Sindikat mora 
biti namreč organizacija potrošnikov, 
ob kateri se morajo zlomiti vsi poizkusi 
špekulantov, da kakor koli že podaljša
jo nesorazmerje na trgu in potegnejo 
čim več dobičkov. In čim večjo gospo
darsko disciplino bodo ustvarile sindi
kalne podružnice med svojim član
stvom, tem hitreje in obilneje bomo 
občutili blagodat trenutno za potrošni
ke nepovoljnih ukrepov za ekonomsko 
normalizacijo tržišča.

Ah ste pri vas v podjetju že razpravljali o gospodarskih nalogah, ki jih morate 
izpolnit, v zvezi z novimi gospodarskimi ukrepi? Na sliki vidimo nekaj članov 
delavskega sveta pivovarne Union, ki razpravljajo o kakovosti njihovih izdelkov, 

da bodo izpolnili želje potrošnikov tudi sedaj pri prostem trgovanju.

oblikovati. Naše družbeno gospodarstvo 
je postavilo na trg velike količine po- 
trošnega blaga, tako živil kot Industrij
skih proizvodov. To je bil nedvomno 
začetek normalizacije našega trga, ki je 
sedaj v polnem razmahu. Zanj je zna
čilno vse manjše administrativno pose-

škodljiva gospodarska nesorazmerja na trgu
Trenutno so za naš trg značilna ne

katera gospodarska nesorazmerja.
V čem se kažejo ta nesorazmerja? 

Vsako narodno gospodarstvo proizvede 
neko določeno količino ljudem potreb
nih proizvodov in to od živil do oblačil 
in drugih industrijskih proizvodov tja 
do stanovanj, prevoznih sredstev, raz
svetljave in tako dalje. Koliko je teh 
proizvodov, je odvisno od tega, kako je 
neka dežela gospodarsko razvita.

V vseh teh proizvodih pa je vložena 
določena količina človeškega dela in 
imajo zato vsi ti proizvodi neko dolo
čeno vrednost. V našem gospodarstvu 
kot nam sedaj kaže trg, pa se pojavlja 
to, da potrošniki nesorazmerno plaču
jemo posamezne proizvode. Gospodarski 
indeksi so namreč pokazali, da je reci
mo nemogoč odnos med ceno nekaterih 
kmečkih pridelkov in med ceno elek
tričnega toka, prevoznih uslug in po
dobno. Mi namreč visoko preplačujemo 
vrednost nekaterih kmečkih pridelkov 
in zato si ti proizvajalci često neopra
vičeno prisvajajo del naših plač. To je 
po svoje posledica, ki smo jo nasledili 
od prej, ko je poleg organiziranega trga, 
ki pa ni bil dovolj založen, obstajal tudi 
svobodni trg, ki je imel naprodaj »iska
no blago«. Tudi sedaj najčešče dose
gajo kmečki pridelki previsoke cene 
zato, ker se še vedno nismo otresli bo
jazni, da ni blaga, ker nam ga pač 
»niso dodelili«. In prav to ni res! Blago

svobodnim trgom. Naše družbeno go
spodarstvo zahteva tudi gospodarsko 
smotrno tržišče. Če smo se odpovedali 
administrativnim ukrepom na trgu, to 
ne pomeni, da sploh ne bomo uravna
vali prilik na njem. Zato pa je potrebno 
trg uravnavati z ekonomskimi sredstvi.

vendar obstaja. Saj je bila normalna 
letina. Proizvajalci imajo vse tiste ko
ličine, katere je v prejšnjih letih od
kupila državna gospodarska uprava in 
kar so sami prodali. Zato ne more biti 
nobene bojazni, da ni blaga. Seveda to 
bojazen, da ni blaga, nekateri »zasluž
karji« celo zelo skrbno netijo, ker vedo, 
čim več bo te bojazni, tem draže bo 
šlo blago v denar.

Z druge strani pa mi nekaterih ne
blagovnih uslug, kot to pravijo poli
tični ekonomisti, porabe elektrike, sta
novanja, prevoznih sredstev in podob
no, ne plačujemo niti toliko, kolikor je 
to dejansko vredno. Samo primerjajmo 
dosedanjo ceno za 1 KW elektrike s 
ceno 1 jajca, 1 kg moke, 1 kg krompirja, 
pa nam bo takoj jasno, da ni sorazmer
ja. Seveda te nizke cene neblagovnih 
uslug se nam po svoje maščujejo: mi 
preplačujemo kmečke pridelke, pri po
rabi neblagovnih uslug pa celo ne na
domestimo uporabljenega, zato se pred 
nas resno postavlja problem vzdrževa
nja prevoznih sredstev, stanovanjskih 
zgradb, kulturnih ustanov itd.

Gospodarski ukrepi za odpravo 
nesorazmerja na trgu

To nesorazmerje je treba torej v in
teresu našega narodnega gospodarstva 
in v interesu posameznega potrošnika 
odpraviti. Zakaj, če bi kmečki proizva
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PRAVILNA PLAČA ie odvisna od pravllncda
vrcdnoicnla dela na posameznem delovnem mesto

Ob sedanjih gospodarskih spremembah 
nedvomno zaslužijo veliko pozornosti obrisi 
novega plačnega sistema. Iz dosedanjih raz
prav in mnenj se da povzeti, da bo nov 
plačni organizem v načelu utesnjen samo v 
toliko, kolikor mu daje splošni okvir druž
beni plan. Družbeni plan bo določal glavna 
sorazmerja za razdelitev družbenega proiz
voda in bo v toliko določal tudi višino plač
nega fonda. Seveda pa bo plačni fond mo
goče povečati z boljšo izpolnitvijo družbene
ga plana (bodisi več proizvodov kot plan 
predvideva, ali isto količino proizvodov z 
manjšim delovnim časom. (Seveda spet v 
okviru splošnih določil). Vsa ostala določila 
plačnega fonda, t. j. način njegove razde
litve pa bi moral temeljiti na gospodarskem 
proračunu vsake gospodarske enote posebej. 
Država bi v razpolaganje posegala le tedaj, 
kadar bi se v gospodarstvu vršile take 
stvari, ki nasprotujejo obče družbenim do
ločilom.

Iz tega pa potem Izhaja, da sta za pra
vilno razdelitev plačnega fonda (ki je izra
čunan na temelju družbenega povprečja pro
izvodnosti), odločilni dve stvari: Ena je te
meljita tehnična analiza celotnega proizvod
nega procesa nekega proizvoda in v tem 
okviru zelo jasne opredelitve delovnih mest, 
ki nam tudi pove, kakšne strokovne sposob
nosti mora imeti delavec, če hoče na takem 
delovnem mestu s pridom delati (da ne 
kvari stroja, ne uničuje surovin, pogonskih 
sredstev in da je vešč opraviti delo, dolo
čeno za to fazo). Druga pa je, da podjetje 
pozna dejansko proizvodno ceno določenega 
proizvoda, odstotek plače v tej ceni in da 
preračuna koliko te vrednosti je bilo v pro
centu napravljene na vsakem posameznem 
delovnem mestu.

V nadaljnjem priobčujemo prispevek k 
takemu načinu proučevanja delavnih mest, 
ki je izdelan v Tovarni gumijevih izdelkov 
»Sava« v Kranju kot material za nadaljnje 
razprave.

Najprej so za vsak gospodarski račun 
važni tile pokazatelji strukture cene proiz
vodnje (100%), ki so v omenjeni tovarni na
slednji; material 69°/o, plače 17%, amortiza
cija 5%, ostalo 9%. Kal nam pove ta odnos? 
Da je v tej tovarni v vsakem produktu ve
liko te surovine. To se pravi, če delavec po
kvari surovino jo uniči, napravi razmeroma 
veliko škodo. Za en pokvarjen proizvod bi 
moral izdelati štiri brezplačno, da bi kril 
sam škodo, ki jo je napravil, ko je pokvaril 
surovine za en proizvod. Toda proizvod pa 
ne gre samo skozi roke enega delavca, am
pak mnogih, za to je omenjena škoda še 
teže popravljiva. Drugo, kar je pri tej struk
turi važno je to, da podjetje razpolaga z ve
likimi vrednostmi, da pa je vrednost dela, 
ki ge doda posameznemu proizvodu v pod
jetju razmeroma nizka. To j c zelo važno za
radi razumevanja odnosa med obratnimi 
sredstvi in plačilnim fondom.

Preden preidemo naprej, se domenimo

V LITOSTROJU DOKONČUJEJO 
VELIKO TURBINO ZA HIDRO

GENIRALO NA DRINI 
V montažnem oddelku Litostroja do

končujejo montažna dela na veliki 
turbini za hidrocentralo Zvornik na 
Drini, ki bo imela okrog 32 tisoč konj
skih sil. Samo agregat te turbine tehta 
okrog 450 ton. To je doslej največji 
proizvod naših litostrojcev. Z. A.
RUDARJI SO S PROSTOVOLJNIM 
DELOM NAKOPALI IN PRELILI 

TOLIKO KOVINE, DA BO DOBILA 
ZGORNJA MEŽIŠKA DOLINA DVA 

NOVA AVTOBUSA 
Pred kratkim so rudarji neko ne

deljo nakopali 21 ton svinca in 7 ton 
cinka, kar pomeni v deviznih dinarjih 
toliko vrednosti, da bodo kupili dva 
nova potniška avtobusa v tujini. Zdaj 
bo prevoz po Mežiški dolini udobnejši, 
ne bo več tako težko priti v Črno in 
nazaj. Tako se premagujejo vse go
spodarske težave: samo z večjo proiz
vodnjo. F. M.

PRIDNO SO DELALI NAŠI 
USNJARJI

Delovni kolektiv Tovarne usnja iz 
Slovenj. Gradca nam je sporoči, da 
povemo delavstvu, da so izpolnili svoje 
proizvodne naloge, ki jim jih je pred
videl petletni plan. Ta svoj delovni 
uspeh so dostojno proslavili 20. okto
bra. Mi pa vam povemo še to, da so 
slovenjgraški usnjarji res pridno de
lali, saj so precej dvignili proizvodnjo 
(samo v letu 1948 za 40% napram 
prejšnjim letom) in da so istočasno 
opravili sami veliko del pri gradnji 
novih tovarniških prostorov.

GOSPODARSKO SMOTRNA 
ORGANIZACIJA PROIZVODNJE 

V TOVARNI »TOKO«
V tovarni kovčkov in usnjene ga

lanterije »Toko« v Domžalah so orga
nizirali proizvodnjo iz skoraj obrtni
ške v industrijsko. Posamezne delovne 
operacije so tako razčlenili, da so pri 
nekaterih proizvodih, ki so prej prešli 
4—5 delovnih mest, na katerih so mo
rali delati samo kvalificirani delavci, 
dobili sedaj 20 pa tudi do 40 delovnih 
mest, na katerih lahko uspešno delajo 
niže kvalificirani delavci. Ta reorga
nizacija jim je omogočila, da večino 
proizvodov napravijo v veliko krajšem 
času kot prej. Eno listnico izdelajo se
daj 20 minut prej kot po starem, 
usnjene torbice pa celo poldrugo uro 
prej kot nekdaj.

Gospodarski efekt te reorganizacije 
je ta, da so v letu 1950 porabili 139.341 
efektivnih in 142.722 norma ur manj 
kot v letu 1949. V vrednosti pomeni 
tx> okrog tri milijone dinarjev nad- 
načrtnega dobička. Lep gospodarski 
uspeh!

Pa še nekaj k temu! Uprava pod
jetja je poslala na Glavno direkcijo 
usnjarske industrije predlog, da se jim 
prizna ta uspeh kot racionalizacija. 
Vendar pa svojega predloga niso--do
voli j utemeljili z računskimi pokaza
telji in jim je direkcija svetovala, naj 
svojega v tem smislu izpopolnijo. Pa 
so se kar malo razhudili v podjetju, 
češ da je to birokracija In vendar ni 
tako! Gospodarstvo zahteva računov, 
zato je prav, če podjetje napravi zaže 
lene utemeljitve.

samo to, tla bomo zaradi lažjega razumeva
nja stvari, odstranili vse druge elemente in 
strukture cene, izluščili sl bomo samo onih 
17% plačnega fonda, ki so na temelju druž
benega plana, ob določen! stopnji proizvod
nosti in doseženi povprečni družbeni vred
nosti proizvoda dani. Teh 17% plačnega fon
da pa vzamemo kot osnovo za nagrajevanje 
po delovnih mestih, torej ga vzamemo kot 
100"/».

Za nas je sedal najprej važno vedeti, 
skozi katera delovna mesta nam teče določen 
proizvodni proces Izberemo si recimo gu
mijasti plašč za kolo. Zelo znan potrošnl 
predmet, ki ga pozna pri nas vsak delavec. 
Mimogrede bodi v dobro podjetja povedano, 
da je s takim plaščem kolesar v prvih letih 
po vojni prevozil povprečno 5 do 60IMI kilo
metrov, sedaj pa jih napravi 10 do 11.000. 
To se pravi, da se je kvaliteta proizvodov 
sijajno izboljšala No, pa pojdimo sedaj za 
našim tehnikom, ki nas bo popeljal mimo 
vseh delovnih faz, skozi katera mora Iti 
proces izdelave plašča za kolo.

Najprei je potreben zunanji transport, 
lotom katerega pride podjetje do surovin 

l naravni kav uk, kemikalije, saje, tekstil, 
velokord) premog In drugi pomožni mate
riali (1). Surovine s kamioni pripeljejo v 
skladišča (2). od tam on gredo najprej v la
boratorijsko poskušnjo v tehnični oddelek 
(3). Ko jo to opravljeno ,e material dostavi 
(1) v obdelavo in sicer se hala najprej raz
reže (5), nato so kavčuk zmehča (6), nadalje 
se preseje kemikalije, tekstil in hord se 
osuši (7). V sestavljalnici so po določeni re
cepturi (laboratorij) sestavijo zmesi ln na
pravijo zavoji po 40 do Š0 kg (8) Iz surovega 
kavčuka, raznih kemikalij, kot polnil, žvepla 
kot vulkantzacijskega sredstva, pospeševal
cev tn ohranjevalcev. Ti zavoji se dostavijo

1. Mešanje zmesi 
Rezanje surovega kaučuka 
Masticiranje kaučuka 
Sejanje kemikalij 
Sestava zmesi 
Mešanje zmesi 
Prevoz iz sestavljalnice

2. Gumiran jo tekstila 
Predgrevanje 
Frikcija
Skimanje (nanos)
Previjanje blaga

3. Vlečenje oblog 
Predgrevanje 
Vlečenje

4. Vlečenje jeder 
'Predgrevanje 
Vlečenje

lz sestavljalnice (9) v valjarno. V valjarni 
se vsebina paketom zmeša na dvovalčnlkih 
(10) na trovalčnem kalandru se gumira tek
stil velokord tako, da se na eni strani, gu
mijasta masa vllsne v blago (frikcija), na 
drugi strani pa se gumijasta masa nanese na 
blago (skimanje), nakar je treba blago pre
viti (11). V valjarni se na štirlvalčncm pro
fitnem kalandru vlečejo obloge, za katere 
jo treba zmes predhodno na dvovalčnlkih 
predgrevatl (12), prav tako se vlečejo tudi 
jedra za kolesne plašče, za katere mora biti 
zmes prav tako predgret.a (13). Ta stvar se 
transportira v pnevmatikarno (14) v pnev
matikami sc na posebnem vertikalno diago
nalnem stroju razreže tako gumiran velokord 
in enako se tekstil na trakove v širino 
720 m/m (15). V pnevmatikami se nato tek
stil šo posebej razreže in na posebnem 
stroju se izvede »cik cak« rezanje. (16). Vse 
te faze so potrebne za pričetek sestavljanja 
konfekcije plaščev za kolesa, ki se sedaj Iz
vrši (17). Ko je plašč sestavljen, ga je treba 
obrezati (18) in potem se ga v posebnih
obročnih prešah vulkanlzlra (IS). Po vulka- 
nlzaclji pa pride pregled proizvoda I in II
(20) In nato končno obrezovanje In čiščenje
(21) . Gotove plašče je treba opremiti in pa
kirati (22), nato sc plašče odpelje v skladi
šče gotovih Izdelkov (23), od tam pa zunanji 
transport. Ker so post ojenja že, zastarela, 
je treba vršiti tek-ča popravila (24) in celo
ten tehnični postopek mora spremljati teh
nično vodstvo (25)

Sedaj nas pa stvar zanima po delovnih 
mestih In sicer — katera so potrebna delov
na m-sta, kakšno minimalno strokovnost za 
htevajo in kolikšen del celotne vrednosti 
plačnega fonda odpade po vrednosti dela na 
posamezno delovno mesto, če hoče pravilno 
delati v proizvodnem procesu. Oglejmo sl!

2 priučena gumarja (III) 
1 samostojni gumar (II) 
1 izučen gumar (II)
1 izučen gumar (II)
1 specialist gumar (II)
3 priučeni gumarji (lil)

3 specialisti gumarji (II) 
2 priučena gumarja (III)

1 izučen gumar (II)
1 priučen gumar (III)

X specialist gumar (II)
1 samostojni gumar (II)
1 pol priučeni gumar (III)
1 izučen gumar (II)
3 priučene gumarice (III)
1 pol priučena gumarica (III) 

6. Itazrezavanje T5 ln clk clk rezanjel priučena gumarlca (III)

5. Rezanje velocorda 
Rezanje t5 na 720 mm

7. Konfekcija veloplaščev
8. Postrežba pri konfekciji
9. Obrezovanje veloplašča

10. Vulkanlzaeija veloplaščev
11. I. in II. kontrola
12. Obrezovanje iztisa
13. Adjustiranje ln pakiranje
14. Pridobivanje pare v kurilnici

1 polpriučena gumarica (III) 
1 polpriučena gumarica (III)
1 polpriučena gumarica (III)
1 samostojni gumar (II)
2 priučena gumarja (III)
1 priučena gumarica (III)
1 poilpriučena gumarica (III)
1 samostojen kurjač (II)
3 izučeni kurjači (II)

15. Tekoča popravila
(dežurni ključ, inremontna grupa) 2 izučena ključavničarja (II)

16. Zunanji transport

17. Skladišče surovin

18. Skladišče gotovih Izdelkov

19. Tehnično vodstvo
Tehnični vodja 
Vodja laboratorija , 
Pomočnik tehn. vodje 
Vodja pneumatikarne 
Pomočnik vodje odd. 
Laboratorijski tehnik 
Laborant

1 samostojni šofer (II)
1 priučeni sovozač (III)

3 nekvalific. delavci (IV) 
1 specialist gumar (II)
1 samostojni gumar (II)
4 izučeni gumarji (II)

4 priučeni gumarji (III) 
3 nekvalif. delavci (IV)
1 izučen skladiščnik (II)
1 priučen skladiščnik (III)

1 inžiner (IA)
1 inžiner (IA)
1 v. ind. tehnik (IB)
1 mojster gumar (I)
3 višji specialisti (I)
1 labor. tehnik (II)
2 izučena gumarja) (II)

0.42%
0.88%
0.05%
1.39”/»
2.86%
0.11”/»

0.56%
1.29%
3.36”/»
0.39%

0.86’/»
1.14%

0.31"/»
2.51%

4.14”/»
0.67%

0.18”/«
1.25%
8.54”/»
1.13%
1.26*/»

13.15%
2.53”/»
1.01%
2.02%
2.27%

11.84%
8.01%

3.35%

3.82%

18.60%

Za izdelave enega kolesnega plašča se ustvari pri:
a) čisto produktivnem delu . ...... 52.01% družbene vrednosti
b) dem na tekočih popravilih........................ 11.84% družbene vrednosti
d) ostalem režijskem delu ...•»#. 17.55% družbene vrednosti
d) tehničnem vodstvu ...................................... 8.37”/» družbene vrednosti
d) administraciji................................. 10.23% družbene vrednosti

Skupaj v 100.—%

Gornja anali 'a nam pokaže da je potrebno samo za izdelavo enega plašča 
za kolo, seveda pod pogojem, da se ti izdelujejo serijsko, precej zmotana organi
zaciji dela z vsemi spredaj naštetimi delovnimi mesti z 31 fazami dela in da ie 
potrebna določena kvalifikacija delavcev, da z vrš e določeno potrebno delo

Za primerjavo pa poglejmo še, kakšen del družbeno koristne vrednosti je 
ustvaril vsak posamezni delavec na potrebnih delovnih mestih pri izdelavi pod
platnih plošč:

1. Rezanje kavčuka
2. Masticiranje kavčuka
3. Sestava zmesi
4. Mešanje zmesi
5. Prevoz zmesi lz sestavljalnice

valjarno
6. Vlečenje plošče za podplate

2 priučena gumarja (III)
1 samostojen gumar (II) 

1 izučen gumar (II i 
1 specialist gumar (II)
3 priučeni gumarji (III)

7. Vnlkanizačlja plošče za
ln obrezovanje iztisa

8. Oddala na skladišče gotovih
dclkov

9. Pridobivanje pare v kurilnici

2 specialisti gumarja (II) 
4 priučeni gumarji (III) 

podplate 1 samostojen gumar (II)
1 izučeni gumar (II)
1 izučen gumar (II)

1 samostojen kurjač (II)
3 izučeni kurjači (II)

10. Tekoča popravila (dežurni ključav- X izučen ključavničar (II) 
nlčar)

11. Zunanji transport

12. Skladišče surovin

13. Skladišče gotovih Izdelkov 
14 Tehnično vodstvo:

Tehnični vodja 
Vodja laboratorija 
Pomočnik tehn. vodje 
Vodja stiskarne 
Pomočnik vodje oddelka 
Laboratorijski tehnik 
Laborant

(IV)
1 samostojen šofer (II)
1 priučeni sovozač (III)
3 nekvalificirani delavci 
1 specialist gumar (II)
1 samostojen gumar (II)
4 izučeni gumarji (II)
4 priučeni gumarji (III)
3 nekvalificirani delavci (IV)
2 priučena skladiščnika (III)

1 inžiner (IA)
1 inžiner (IA)
1 viš. ind. tehnik (IB)
1 mojster gumar (I)
2 višja/ specialista gumarja (
1 labor.tehnik (II)
2 izučena gumarja (II)

0.91%
2.58%
2.10%
8.15%
5.94%

6.21%

26.33%

1.46%

3.79%

5.01%

13.58%

5.85%

4.39%

13.70%

Za) ičiitoaVproduktWnimatdelu>1.<’^e.'družbene vrednost • i
b) delu na tekoč.ih popravilih
c) ostalem režijskem delu
d) tehničnem vodstvu . .
e) administraciji .... 'sit

5.01%> družbene vrednosti 
27.61°/o družbene vrednosti 
6.17% družbene vrednosti 
7.53% družbene vrednosti

(/eden dni pčsvehi
KAJ BOSTE BRALI O MEDNARODNIH POLITIČNIH DOGODKIH! — 

ZAKLJUČENO JE ZBOROVANJE ZA MIB IN MEDNARODNO SODELOVANJE 
V ZAGREBU; - O BLIŽNJEM ZASEDANJU OZN V PARIZU IN O IZIDU VO-
LITEV_VJi.NGLlJI.j- POLEG TEGA SE NEKAJ__BESED O PROCESU V
ITALIJI IN O ZADNJIH DOGODKIH NA KOREJI, V PERZIJI IN EGIPTU.
__ IN NOVICE DOMA1 NOVI GOSPODARSKI__UKREPI, SPREMEMBE _V

ORGANIZACIJI LJUDSKIH ODBOROV, KONGRES VOJAŠKIH VOJNIH INV A- 
LIPOV. 32-LETNICA SKOJ-a IN 10-LETNICE LJUDSKE MILICE TER VOLI- 
TVE OSVOBODILNE FRONTE__________________________________________ _________

Zborovanje za mir v Zagrebu je zaključilo 
svoje delo.

Ves zadnji teden ste lahko brali v dnev
nem časopisju o poteku zborovanja za mir 
in mednarodno sodelovanje, ki je bilo od 
23. do 29. oktobra v Zagrebu.

Vodilna misel tega zborovanja je bila, da 
resnica in pravičnost zmagujeta v boju z 
nasiljem in izkoriščanjem. To je načelo, ki 
označuje veličino in pomen zagrebškega kon
gresa in ki daje iskrenim ljudem mnogo 
vere, da bo uresničevanje zagrebškega pro
grama okrepilo iskrene miroljubne sile na 
svetu in razkrilo zlonamernost vseh tistih 
tujih modrijanov, ki so o zagrebškem kon
gresu zlonamerno pisali. Ta kongres je dal 
moralnih moči tudi vsem tistim, ki vedo, da 
so za »pakti velikih« skrivajo sebični in 
osvajalni nameni, ki ogrožajo varnost miru 
in svobode narodov. >

Kdo so bili pravzaprav udeleženci kon
ference? številni kulturni in javni delavci 
iz 23 držav sveta, razni znanstveniki in no
vinarji ter vidni predstavniki mnogih po
litičnih združenj in organizaciji Spoznajmo 
vsaj nekatere med njimi. Republiko Španijo 
je med drugimi zastopal Jose del Barle, 
star komunistični borec španske revolucije,

Churchill zopet predsednik angleške vlade
Volilni rezultati v Angliji »o potrdili 

trditve, da je družbeni razvoj prehitel pro
gram dosedanjega vodstva laburistične stran
ke in vlade. Atleejeva vlada je svoj program 
izpolnila; naprej ni znala. Pomanjkanje 
programa za nadaljnji družbeni razvoj je 
speljalo vodo na mlin Churchillovih obljub, 
da bo z manjšimi izdatki napravil vse ti
sto, kar so obljubljali laburisti. Zahtevanje 
novih odpovedi v življenjskem standardu 
brez nakazovanja perspektive nadaljnjega 
razvoja politike, družbenih sprememb — to 
je po našem mnenju glavni vzrok, ne le za 
sedanji, čeprav relativen volilni poraz la
buristov, ampak za splošen padec laburi
stičnega vpliva, ki so ga pokazale že zadnje 
volitve.

Kaj bo novega prinesla zmaga konser
vativcev? Ugibanj je v svetovnem časopisju 
obilo. Eno izmed najvažnejših je nedvom
no to, da bodo imeli laburisti možnost do
kopati se do novih, bolj naprednih in do
sledneje socialističnih pozicij. Kaj nam ta 
sprememba obeta v zunanji politiki? V zu
nanji politiki je bila glavna Morrissonova 
skrb varovanje imperialističnih interesov 
Anglije in je pričakovati, da bo Eden po

Na zborovanju za mir v Zagrebu so se sestali delegati iz 23 držav vsega sveta. 
— Slika nam prikazuje države, iz katerih so bili posamezni delegati prisotni

na kongresu.

upa]: 100.—%

ki ga pri nas nekoliko že poznamo, saj je 
bil med prvimi, ki so ob resoluciji Inform- 
biroja odkrito stopili na stran Jugoslavije. 
Iz Zahodne Nemčije je prišel pastor Martin 
Niimiiller, znan po svoji borbi za demokra
tične pravice človeštva, ki je sedaj pred
stavnik evangelijske cerkve Zapadne Nem
čije. Tu so bili navzoči tudi nekateri pred
stavniki sindikalnih organizacij delavstva 
tujih dežela. Nemške sindikate je predstav
ljal dr. Viktor Agaftz, član Instituta za 
ekonomske vede. iz Francije sta bila sindi
kalna odbornika Mlchel Collinet in Yves 
Dellac, belgijske sindikate pa je zastopal 
podpredsednik Zveze sindikatov tramvajskih 
delavcev. Predstavnik Generalno konfedera
cije »Fo-rce Ouvriere« je bil Andrej Lafond. 
član Federalnega predsedstva sindikata 
Nemčije Ludwlk llosenberg pa je zastopal 
nemške sindikate.

Delegati so ob zaključku sprejeli reso
lucijo o osnovnih načelih miru. ki temelji 
na 10 točkah, katero je zborovanju pred
lagal Josip Vidmar. Zborovanje je izvolilo 
tudi začasni odbor za iniciativo in zvezo, 
ki bo pripravil novo konferenco in čimbolj 
razširil krog resničnih pobornikov miru ter 
s tem nadaljeval začetno delo zagrebške 
konference.

6. novembra se v Parizu začne zasedanje 
Združenih narodov

To zasedanje bo, kakor je izjavil Trygve 
Lie, eno najvažnejših v zgodovini Organi
zacije Združenih narodov. Od njega si obe
tajo, da bo omogočil napredek vsaj v treh 
smereh mednarodnega sodelovanja,_ in sicer 
glede sistema skupne varnosti Združenih na
rodov, zmanjšanja vzrokov trenja med Vzho
dom in Zahodom ter obnovitev naporov, da 
se najde trdna podlaga za miren soobstoj 
držav z različnimi notranje gospodarskimi 
in političnimi sistemi. Ob tem zasedanju 
bodo poskušali doseči tudi konec oborože
valne tekme med državami in večje razu
mevanje ter sodelovanje med industrializi
ranimi in gospodarsko bolj zaostalimi drža
vami.

Procesu v Lucci se bo priključil še proces 
proti partizanom Beneške čete

Procesu v Lucci se bo te dni priključil 
tudi proces proti partizanom, ki so se bo
rili v Beneški Sloveniji. Italijansko časo
pisje — od vladnega reakcionarnega in in- 
formbiro.iškega je polno pripomb in zlobnih 
razpravljanj o teh procesih- Najbolj izstopa 
dejstvo, da se zavzema za kaznovanje ga- 
ribaldincev ln pripadnikov beneške čete ita
lijanska Komunistična partija in vsi in- 
formbirojski podrepniki. Danes se ne sra
mujejo niti več podpirati najbolj reakcio
narnih fašističnih zakonov, po katerih so 
segli organizatorji procesov, da bi sodili 
naprednim ljudem v svoji državi.

S svojimi izpadi proti Jugoslaviji ita
lijanski iredentisti ln šovinisti popolnoma 
razkrinkujejo svoj lastni obraz — prikritih 
osvajalcev, ki mislijo, da je čas. da se obude 
fašistične metode v Italiji in da se skalijo 
napori za prijateljsko sodelovanje med našo 
in njihovo državo. Najbold žalostno prt 
vsem tem pa je, da se vrši to v imenu 
italijanskega uradnega prava.

Cim Ima vodstvo podjetja tak proračun, 
potem lahko prične z izdelavo pravilnika o 
plačah in upošteva vsa druga določila, ki jih 
soli ekonomsko tehnični proračun ne vse
buje. Delavcu se prejemek potem določa po 
opravljenih norma urah. Pri tem je recimo 
pomembno posebno ocenjevanje grla proiz
vodnje (mešanje surovine), posebnih odgo
vornosti na enem delovnem mestu, d asi se 
to pozna v dobrem delu na drugem delovnem 
mestu. Nadalje je potem lahko v pravilniku 
predvidevati dajatve delavcem iz režijskih 
stroškov za varnostna oblačila, mleko itd., 
ki jih zahteva določeno delovno mesto

In pri vas. ali imate kakšnih pobud glede 
izdelave pravilnikov? Pa šo vi pošljite ln bo 
nedvomno to obogatilo skupno razpravo.

Kaj bereš v tem članku?
Kaj jo predpogoj za uspešno razdelitev 

plačnih fondov?
Kako so v »Savi« obdelali tehnološki pro

ces Izdelave plašča za kolo?
Kako v »Savi« vrednotijo posamezna de

lovna mesta?

Oh novih tarifah na železnici
Marsikatero grenko smo včasih rekli na 

račun »udobnosti« potovanja po naših želez
nicah, kaj ne? No, danes pa se prenekaterl 
obregne oh nove tarifo na železnicah. Zato 
sl oglejmo naše železnice tokrat malo skozi 
nekatere gospoditrske podatke, na bomo ver
jetno marsikaj drugače doumeli.

Nekaj, kar nam bo pojasnilo »udobnost« 
potovanja! Vred vojno smo imeli v letu 
1938. — 5168 potniških voz, kt so prepeljali 
.53,773.830 potnikov na razdalji 2.864,092.274 
kilometrov. —• Po osvoboditvi smo dobili 
2000 za promet sposobnih potniških voz ln 
smo s popravilom starih usposobili toliko 
voz, da smo jih imeli v letu 1948. — 3012, v 
letu 1951. pa 3937 ln s temi vozovi smo v letu 
1950 prepeljali 178..536.000 potnikov, v letu 
1951. pa že 194,000.000 potnikov. V odstotkih 
se nam to kaže takole: Število potnikov na 
naših železnicah je naraslo od predvojnega 
števila za 262%, dočlm nam pri številu pot
niških voz v primerjavi s predvojnim števi
lom še vedno manjka 23,8%. Tu je vzrok ve 
čine dosedanjih težav pri potovanju.

Kako pa je s prevoznimi tarifami, kaj 
nam one povedo? Da se razumemo, s sred
stvi, ki jih dobi železnica mora kriti ne 
samo neposredne stroške prevoza, ampak 
tudi vzdrževati vozni park. modernizirati in 
obnavljati železniške naprave in podobno 
V letu 19.30. je bila tarifa za 1 kilometer 0,33. 
v letu 1948. - 0.35, v letu 1950. - 1.34, nove

cene pa predvidevajo za 1 kilometer 4,02 dl 
n ar j a. Za razumevanje teh tarif jih moramo 
primerjati s splošnim gibanjem plač in cen. 
V letu 1949-50 s cene kmečkim pridelkom v 
odnosu na predvojne nekako 14-krat višje, 
industrijskim proizvodom 19-krat viš.ie, 
medtem, ko so se prevozne tarife *yšaJe 
samo za 4-krat. To nam jasno pove. da ni 
na ta način naže železnice morale gospo
darsko nazadovati. Kar se tiče plač, so su- 
marično porasle, deloma pa se je porast cen 
uravnaval s kartami in boni.

Vzemimo sl tale primer! V letu 1938. je 
potoval neki kmetovalec na trg prodajat svo
je pridelke. Če je potoval 50 km daleč, je 
takrat plačal za vozno karto 33 dinarjev. V 
primeri s tedanjo povprečno ceno masti (od 
12 do 15 din) v državi je moral za kritje 
voznih stroškov prodati nekaj več kot 2 kg 
masti. Po dovsedaj veljavni tarifi je moral 
za isto pot plačati 131 dinarjev, alt pa 1 četrt 
kilograma masti, po ceni, ki je bila do pred- 
kratkim na našem trgu. Če sedaj predposta
vimo. da je cena masti 300 dinarjev, potem 
ho kmetovalec za kritje voznih stroškov, na 
Isti razdalji porabil komaj dve tretjini masti 
in še vedno v zelo povoljnem položaju 
v odnosu na predvojne cene.

Kaj nam povedo te primerjave? Doslej 
je kmetovalec prodajal svoje pridelke po 
zelo visokih cenah, proizvode za svoje po 
trebe pa je dobival sorazmerno poceni in zato

čenjal prav isto. Nedvomno je, da utegne 
priti do sprememb v nekaterih vprašanjih, 
toda glavno gibalo angleške zunanje politike 
ko je pač slejkopre.i položaj Anglije na svetu.

V notranji politiki, razen morda, napada 
na nacionalizacijo železarske in jeklarske 
industrije, prav tako ni pričakovati večjih 
sprememb. Družbeni napredek, ki so ga v 
angleško javno življenje vnesla prva leta 
laburistične vlade, je prisililo konservativ
ce, da gredo po kolovozu, ki ga je utrla 
laburistična vlada in se bo po njem morala 
v glavnem pomikati tudi ta. Sicer bodo pri
hodnji dnevi že pokazali smer, ki jo misli 
ubrati Churchill.

Egipt. Perrzija, Koreja še vedno v ospredju 
dogodkov

Mednarodna napetost je v zadnjem tednu 
nekoliko popustila, čeprav ne moremo trditi, 
da je prenehala nevarnost vojne in novih 
zapletljajev.

Pa začnimo najprej pri Koreji. Delega
ciji za premirje sta se po dobrih dveh me
secih zopet sestali. Začeli so razpravljati o 
štirih glavnih zaprekah, ki so ovirale dose
danja pogajanja o premirju. Še vedno se 
ne morejo zediniti kje začrtati demarkacij
sko črto za premirje, kako organizirati nad
zorstvo nad premirjem in urediti morebitne 
incidente. Razpravljati pa morajo še tudi o 
zamenjavi vojnih ujetnikov in priporočilih 
zainteresiranima vladama glede bodočega 
stalnega miru na Koreji. Zadnje vesti pra
vijo, da razgovori o nekaterih važnejših 
vprašanjih sicer ugodno potekajo.

Tudi glede iransko-angleškega spora za
radi nafte je zavladalo nekoliko bo-Ij opti
mistično gledišče. Res je, da so se Perzijci 
uprli, da hi Varnostni svet razpravljal o 
sporu, vendar prihod predsednika perzijske 
vlade Mosadeka in perzijskega strokovnjaka 
za petrolejske zadeve v VVashington. daje 
slutiti, da se bo spor rešil kompromisno in 
po mirni poti. tako da bosta zadovoljni obe 
stranki.

v Egiptu pa napetost traja še naprej. 
Anglija pošilja vojaške okrepitve v sueško 
področje in v Sudan, da bi si učvrstila svoj 
položaj. Egipt pa podvzema vse mogoče, da 
bi Veliko Britanijo prisilil zapustiti egipt- 
sko državno ozemlje, kateremu pripada tudi 
sueško področje. Izgleda pa. da tega Egip
čani ne bodo dosegi i tako kmalu. Anglija 
se boji izgubiti Suez, ki je njena najvaž
nejša žita, po kateri se stekajo v matično 
državo bogastva iz vseh azijskih kolonij.

*

In pri naši Vsa naša domača javnost se 
te dni ukvarja z razpravljanjem o novih 
gospodarskih ukrepih Nove uredbe so konč
no pojasnile številna razpravljanja o novih 
cenah in novih plačah, tako da je vedno 
manj ugibanj in nejasnosti.

Naši ljudski odbori pa razpravljajo o no
vi reorganizaciji ljudskih odborov v katerih 
je potrebno odpraviti dosedanje administra
tivno upravljanje, ki z uvedbo novega si
stema ne bo več potrebno.

Za nami je tudi 32. obletnica SKOJ-a, 
katero so v vseh krajih naše države delovni 
ljudje praznovali s* številnimi proslavami. 
Posebno pa se je izkazala mladina, ki je z 
raznimi delovnimi akcijami potrdila, da je 
vreden naslednik naših najbolj predanih in 
požrtvovalnih SKOJ-evcev, ki so dali življe
nje v borbi za svobodo in ki so vsa leta po 
vojni z mladimi rokami gradili tisoče kilo
metrov prog, cest, gradili nova naselja Tu
di 10. obletnica Ljudske milice je bila vse
povsod pri nas slavnostno proslavljena.

Na ITI kongresu volaških vojnih invali
dov. ki je bil 28. oktobra v Beogradu, je 
govoril tudi tovariš Tito in oozval_ člane 
invalidske organizacije, naj se bojujejo za 
to, da se ohrani mir, ohrani neodvisnost 
naše države in tako omogoči njena mirna 
graditev.

Novembra in decembra bodo v vseh 
frontnih organizacijah volitve v nove front
ne odbore, toda ne več na stari način z 
glasovanjem na posebnih voliščih, podobno 
kakor pri državnih volitvah, ampak v ob
liki običajnih občnih zborov, kakršne Imajo 
vse ostale organizacije in društva. V orga
nizacijah Osvobodilne fronte bodo občni zbo
ri odslej vsako leto. medtem ko so bile 
sedaj volitve vsaka 3 leta. kakor še vedno 
določa Statut Ljudske fronte Jugoslavije.

ni bil zainteresiran na povečanju svoje pro
izvodnje Zato Ima tudi podražitev železni
ških tarif samo ta smoter, da uravnovesi 
cene na trgu in da navede kmetovalce, da 
bodo čimveč pridelali

Kaj pa delavci in uslužbenci? Podražitev 
prevoznih tarif ne posega v njihove osnovne 
potrebe po železnici. Za nje Je na primer 
predvideno, da plačajo Iste cene kot doslej 
na železnici, kadar potujejo na dopust oziro
ma oni. ki se vozilo v drugi kraj na delo. 
To velja tudi za dijake, ki stanujejo izven 
kraja, v katerem obiskujejo šolo.



z zivijmja in dda naših organizacij
Ob 30. obletnici ustanovitve 

Neodvisnih sindikatov
Ko je konec leta 1920, in sicer zad

njega decembra, tedanji režim objavil 
svojo »Obznano«, je bilo prepovedano 
pri nas tudi vse organizirano sindikalno 
gibanje. Na ta način so hoteli tedanji 
oblastniki zadušiti val revolucionarnih 
akcij delavstva, ki je hotelo novo državo 
po svojih željah, to je ljudsko državo. 
S tem, ko je bilo prepovedano delova
nje vseh delavskih organizacij, je bil 
delavski razred praktično povsem brez
praven in postavljen na milost in ne
milost tedanjim oblastnikom.

Pod pritiskom delovnega ljudstva je 
morala vlada kmalu odstopiti od dolo
čil »Obznane« in je že 27. maja 1921 
dovolila delovanje sindikatov, toda pod 
pogojem, da ne bodo povezani s kakrš
no koli politično partijo delavskega 
razreda. Nekoliko mesecev pozneje, 
27. oktobra 1921, je bil že ustanovljen 
začasni centralni sindikalni forum — 
Medzvezni sindikalni odbor — kot kli
ca novoustanovljenih Neodvisnih sindi
katov. Ti sindikati so bili neodvisni v 
tem smislu, da statutarno niso bili or
ganizacijsko povezani s Partijo.

Toda v tedanjem času so bili prav 
Neodvisni sindikati tribuna, preko ka
tere je delala ilegalna KPJ z delavskimi 
množicami. Zakaj neodvisni sindikati 
so bili edina borbena organizacija de
lavskega razreda, ki je bila tedaj do
voljena. Dasiravno je bilo v teh sindi
kalnih organizacijah le malo delavcev 
(leta 1926 le okrog 20.000) in kljub te
mu, da'so jih slabila notranja nasprot
ja, je Neodvisnim sindikatom uspelo, 
da vplivajo vendar na mnogo večje 
število delavcev, organiziranih v dru
gih sindikatih oziroma izven organi
zacij.

Neodvisni sindikati so v osmih letih 
obstoja (1921—1929) organizirali 517 
stavk, razna zborovanja in akcije proti 
vojnim pripravam in draginji, organi
zirali so pomoč žrtvam štrajkov v

Trbovljah in drugih krajih države itd. 
Bili so včlanjeni v Bdeči sindikalni in
ternacionali. Visoko zavest mednarodne 
proletarske solidarnosti, ki so jo gojili 
ti sindikati, pa so pokazali v akciji za 
pomoč lačnim v Rusiji leta 1929, za po
moč angleškim rudarjem leta 1926 ter 
v mnogih drugih mednarodno pomemb
nih akcijah.

V osemletni borbi so Neodvisni sin
dikati pod vodstvom KPJ pridobili bo
gate izkušnje in so bili za naše delav
stvo predvsem dragocena šola bojev za 
enotnost delavskega razreda in sindi
kalnega gibanja. V tem je tudi zgodo
vinski pomen teh sindikatov.

Gradbinci iz Ljubljane 
so zborovali

V veliki dvorani Doma sindikatov 
so preteklo nedeljo zborovali delavci 
in nameščenci gradbene industrije in 
stavbarstva iz Ljubljane. Na zborova
nju je poročal član Republiškega sveta 
sindikatov za Slovenijo: o slogi sindi
katov v bodočem gospodarskem siste
mu. Zborovanja se je udeležilo okrog 
300 članov.

Novo podružnico 
bodo ustanovili

V kratkem nameravajo osnovati 
v Litiji novo podružnico sindikata 
uslužbencev državnih ustanov. V to po
družnico bi se včlanili uslužbenci po
družnice Narodne banke, uslužbenci 
KLO Litija in Šmartno ter administra
tivno osebje Doma igre in dela.

Kdo bo zastopal sindikate v Svetu za
Uutisho zdraistve in socialno skrbstvo

V »Inteksu« ve vsak delavec, kaj so govorili in sklepali
na II. kongresu

Na seji upravnega odbora sindikalne 
podružnice v tekstilni tovarni »Inteks« 
v Kranju so takoj po kongresu sklenili, 
da bodo pripravili po vseh oddelkih 
kratka predavanja o kongresu. Ta pre
davanja se tudi vrše. Razen tega so 
pretekli četrtek popoldne pripravili za 
ves kolektiv množično pokongresno 
zborovanje. Ob tej priliki je tov. Jen
ko, ki je bil njihov delegat, povedal 
zbranim, kaj so govorili in sklepali na 
kongresu.

V »Rogu« ne potrebujejo 
nedelavnih odbornikov

Na zadnjem članskem sestanku sin
dikalne podružnice v Tovarni koles in 
pisalnih strojev »Rog« so člani vzeli 
tovarišu Pšenični ju zaupnico, da bi jih 
še naprej zastopal v Krajevnem odboru 
kovinarjev in v Republiškem odboru 
sindikatov kovinarjev Slovenije. To so 
člani napravili zato, ker omenjeni to
variš iz malomarnosti ni zadovoljivo 
opravljal svojih dolžnosti v teh vod-

GRAFIČARJI SO RAZPRAVLJALI 0 NAŠEM KONGRESU
Pretekli petek je sklical Republiški 

odbor grafičarjev sestanek, na katerem 
je delegat drugega kongresa ob navzoč
nosti 42 odbornikov poročal o pomenu 
drugega kongresa. Poleg tega so na se
stanku razpravljali o dosedanjih izkuš
njah pri izdelavi pravilnikov o plačah 
ter programov dela kulturno-umetni- 
škega društva »Jože Moškrič«. Blagaj
nik društva je podal pregled blagajne 
društva, ki je potrebno denarne pomoči. 
Na sestanku sta predstavnika dveh ko
lektivov prejela diplomo za uspehe v 
tekmovanju v počastitev JA. Navzoči 
so tudi čestitali tov. Plohu, predsedniku 
sindikalne podružnice pri »Sloven
skem poročevalcu«, ki dela že 30 let pri 
stroki In je tudi požrtvovalen odbornik.

J

Iz Radgone, Murske Sobote 
in Maribora-okolice še niso 

poslali pravjlnika o plačah
Na razširjeni seji Republiškega od

bora Zveze sindikatov obrtnih delavcev 
In nameščencev Slovenije, ki je bila v 
nedeljo, so govorili tudi o tem, da iz 
radgonskega, murskosoboškega okraja 
in iz okraja Maribor-okolica še sedaj

niso poslali vseh pravilnikov o plačah, 
čeprav je bil rok za pošiljanje pravil
nikov že podaljšan. Pravilnike pa so 
najprej poslali iz okrajev Sežana, Ma- 
ribor-mesto in Ljubljana-okolica. Na 
seji so podelili tudi diplomo mestnim 
podjetjem Slovenj Gradec, ki so dosegla 
lepe uspehe v tekmovanju na čast 
10-letnice JA.

stvih. Kot pravijo ni posečal niti red
nih sej, kaj pa še, da bi potem kakor 
koli pomagal pri delu podružnice.

KAKO V DOMŽALAH POROČAJO 
ČLANSTVU O KONGRESU

Krajevni sindikalni svet v Domža
lah je takoj po kongresu sklical posvet 
vseh odbornikov sindikalnih podružnic. 
Na tem posvetu sta poročala delegata 
o kongresu. Podobna posvetovanja 
imajo sedaj odborniki podružnice s 
članstvom. Pišejo, da na te sestanke 
pridno prihaja tudi ta ali oni delegat 
kongresa. In tako je tudi prav.

TAKI »POSREDNIKI« NAM NISO 
POTREBNI

Sindikalni odborniki v okraju Idrija 
so prejšnji teden razpravljali o novih 
gospodarskih ukrepih. Iz njihove raz
prave povzemamo samo eno misel. 
Splošna kmetijska zadruga v Idrskem 
je kot posrednik med nakupovalci sira 
in vaško sirarno nedavno »zaslužila« 
20 dinarjev pri kilogramu sira. Odbor
niki so obsodili tako posredništvo in 
sklenili, da bodo delavcem dopovedali, 
da jim tako preplačevanje proizvodov 
škoduje.
S PREDAVANJI SI BODO POMAGALI

V sindikalni podružnici hotela »Slon« 
v Ljubljani so izvolili komisijo, ki bo 
napravila program za strokovno izo
brazbo uslužbencev. Sindikalna podruž
nica bo organizirala tudi posebna pre
davanja In tako pomagala članom, ki 
bodo opravljali strokovne izpite.

RAZMIŠLJAJMO ŽE SEDAJ,
KOGA BOMO IZVOLILI V TOVARIŠKA SODIŠČA

Občni zbori sindikalnih podružnic 
so pred vrati. Potrebno je, da v sindi
kalnih organizacijah že sedaj razmišlja
jo, koga bodo izvolili v tovariško so
dišče sindikalne podružnice. Tovariško 
sodišče razsoja vse tiste prekrške, ki 
izvirajo iz netovariških odnosov med 
posameznimi delavci in odloča tudi o 
kaznih, malih tatvin, ki ne presegajo 
vrednost 100 dinarjev. Skratka tovari
ška sodišča odločajo o vseh tistih pre
krških delavcev, kjer kazen, ki jo oni 
izrečejo, vzgojno vpliva na vse člane 
delovnega kolektiva. Bolj, kakor pa če 
bi jo izrekel direktor podjetja oziroma 
voditelj urada ali ustanove.

Sindikati bodo pomagali, da bo strojegradna izpolnila
svojo nalogo

Na plenumu sindikata kovinarjev 
Jugoslavije za Slovenijo, ki je bil pre
teklo nedeljo v »Iskri« v Kranju, so 
živahno razpravljali o raznih proble
mih. V razpravi o vseh tekočih gospo
darskih vprašanjih je sodelovalo okrog 
30 članov plenuma. Precej veliko skrb 
so na plenumu posvetili problemom v 
strojegradnji. Med drugim so zadolžili 
predsedstvo Republiškega odbora, da 
čimprej prouči delo sindikalnih organi
zacij v podjetjih. To so sklenili zato, 
ker je zadnje leto našega plana prav 
strojegradnja odločilnega pomena in so 
dolžni sindikati dati svoj prispevek.

Tovarna emajlirane posode v Celju 
je plenumu poslala brzojavko, v kateri 
mu sporoča, da je izpolnila petletni 
plan po vrednosti.
GOSPODARJENJE V ORGANIZACIJI 

MORA BITI VZOR DOBREGA 
GOSPODARJENJA

Finančna komisija upravnega od
bora sindikalne podružnice trbovelj
skega premogovnika je na svoji 5. seji 
ponovno ugotovila, da podružnica še 
vedno nima knjige inventarja. To je 
komisija ugotovila že petič. Na ta opo
zorila bodo morali biti v podružnici po
zornejši. Vestno gospodarjenje »doma« 
v organizaciji je tisto, kar nam daje 
pravico, da učimo gospodariti v podjet
jih. Pa tudi članstvu moramo vedno 
polagati račun o našem gospodarjenju
V »TITANU« IMAJO 85 »PETLET- 
KARJEV, IZPOLNILI ZA SO TUDI 

PETLETNI PLAN
V soboto je delovni kolektiv »Titan« 

v Kamniku proslavil izpolnitev petlet
nega plana. V podjetju je individualno 
petletno plansko obveznost izpolnilo že 
tudi 85 delavcev. Delovna storilnost je 
v podjetju naraščala takole: (če vza
memo storilnost v letu 1947 za 100%) 
v letu 1948 — 103%, v letu 1949 — 
111%, v letu 1950 — 114% in letos se 
je dvignila na 119%.

PRI PLAČEVANJU ČLANARINE ST 
JIH VZEMIMO ZA VZOR

Finančna kontrola Republiškega od
bora sindikata delavcev in nameščen

cev trgovskih podjetij Slovenije je 
prejšnji teden ugotovila, da ta Repu
bliški odbor v redu vodi finančno po
slovanje. Komisija je tudi ugotovila, 
da je 9 mesečni načrt plačevanja čla
narine izpolnjen z 99.23%. Res so lahko 
za vzor marsikateri podružnici!

EKONOMSKI IN TEHNIČNI TEČAJ 
IMAJO NA JESENICAH

Letošnjo jesen je jeseniška železar
na odprla ekonomski tečaj in tehnični 
tečaj. V ekonomskem tečaju se uspo
sabljajo slušatelji za administrativno 
upravno delo in bodo dobili toliko zna
nja, da se bodo lahko prijavili za za
ključne izpite na srednji ekonomski 
šoli. Tehnični tečaj pa obiskujejo de
lavci. ki bi si radi pridobili strokovne 
kvalifikacije za delo v proizvodnji in 
tehnično osebje. V ta dva tečaja se je 
vpisalo nad 300 slušateljev. Če tudi 
pri vas nameravate osnovati kak tak 
tečaj, obrnite se malo po nasvete k

lotili
P. u.

po
Jeseničanom; oni so se resno 
vzgoje kadrov s temi tečaji.

TAKO JE PRAV
Okrajni sindikalni svet v Lendavi 

je na seji sklenil, da osnuje posebno 
komisijo, ki bo proučevala cene na 
trgu in opozarjala na nezdrave pojave. 
Predvsem bo naloga komisije, da po
maga preprečevati navijanje cen 
kmečkim pa tudi industrijskim pro
izvodom. Srajce iz Murske Sobote, ki 
so se doslej prodajale po 1500 din, sta
nejo seda j 3000 din.

V ZVEZI ESPERANTISTOV SO 
OSNOVALI POSEBNO SINDIKALNO 

SKUPINO
Esper antska organizacija, ki pove

zuje ljudi raznih dežel med seboj s 
pomočjo mednarodnega jezika — espe
ranta, je v Sloveniji nedavno osnovala 
posebno sindikalno skupino. V tujini 
imajo namreč marsikje posebne delav
ske esperantske organizacije, s kateri
mi bo še posebej navezala naša sindi
kalna skupina prijateljske vezi.

Tovariška sodišča lahko izrečejo na
slednje disciplinske kazni: pismeni opo
min, pismeni ukor in pismeni strogi 
javni ukor ali pa lahko predložijo di
rektorju podjetja (voditelju urada ali 
ustanove), da izreče kazen odpusta. Se
veda bomo zato v tovariška sodišča 
volili najboljše delavce in nameščence. 
Vzgajajmo se sami!

VODSTVA SMEJO SKLEPATI SAMO, 
ČE JE PRISOTNA VEČINA ČLANOV 

Iz zapisnika seje predsedstva okraj
nega sveta v Slovenj. Gradcu z dne 
16. oktobra t. 1. je razvidno, da je bilo 
na seji prisotnih le 6 članov njihovega 
predsedstva, 9 pa odsotnih. Vendar so 
na seji polnomočno sklepali. To pa 
vendar ni pohvalno! O tem naj slo
venjgraški sindikalni odborniki le malo 
pomislijo.

Na seji tajništva Republiškega sve
ta sindikatov Slovenije, ki je bila 16. 
oktobra, so sklenili, da naj Republiški 
svet Zveze sindikatov Slovenije v Svetu 
za ljudsko zdravstvo in socialno skrb
stvo zastopajo ti-le člani Republiškega 
sveta sindikatov Slovenije: " Mavricij 
Bore, tajnik Republiškega sveta sindi
katov Slovenije, Jože Jurač, organiza
cijski sekretar Republiškega sveta sin
dikatov Slovenije, Feliks Razdrih, pred
sednik sindikata kmetijskih delavcev 
in nameščencev, Jože Plevnik, predsed
nik sindikata metalurških delavcev in 
nameščencev, Peter Zlatner, predsed
nik sindikata zdravstvenih delavcev in

nameščencev, Franc Pipan, predsednik 
sindikata obrtnih delavcev in name
ščencev in Stane Kamnik, predsednik 
sindikata rudarskih delavcev in name
ščencev, ki pa so vsi istočasno člani 
Republiškega sveta.

Razen teh je Republiški odbor Zveze 
sindikatov uslužbencev državnih usta
nov Slovenije določil, da bo v Svetu 
tovarišica Joža Janša, članica predsed
stva Republiškega odbora. Republiški 
odbor Zveze sindikatov delavcev in 
uslužbencev državnih železnic pa bo v 
Svetu za socialno skrbstvo zastopal 
tajnik Republiškega odbora tov. Stane 
Jereb.

Kaj mislite, ah so nam še potrebne 
skupine ljudske inšpekcije?

Pred kratkim je tajništvo Republi
škega sveta obravnavalo na svoji seji 
delo skupin ljudske inšpekcije v go
spodarskih podjetjih. Iz te razprave 
povzemamo nekaj misli.

Doslej so organi ljudske inšpekcije 
v glavnem dobro delali in so zlasti v 
večjih podjetjih pomagali, da so se 
odstranile marsikatere sicer drobne 
napake, ki pa so vendar pomenile 
»napoto« pri rednem delu. Zlasti dobro 
so se pokazali organi ljudske inšpek
cije v delu za zaščito napotil uredbe o 
štednji. Glavno področje vplivnega 
dela so bile predvsem menze, ekono
mije, tovarniški magazini ter skrb za 
čuvanje materiala, vestno poslovanje 
skladišč, v nekaterih primerih pa so 
opozarjali celo na nezakonitosti v delu 
podjetja, kjer je prišlo do takih poja
vov. Organi ljudske inšpekcije so po- 
slovalj tako, da so posamezniki zbirali 
material, komisija pa ga je proučila, 
izdelala predloge in opozorila in jih 
poslala prizadetim vodstvom, v katerih 
poslovanju so bile ugotovljene napake. 
Posebna težava v delu ljudskih inšpek
torjev je bila v tem, da nekatera vod
stva opravičenih opozoril ljudskih in
špektorjev ne samo, da niso upošte

vala, ampak so take inšpekcije celo 
»črno zapisali« pri podjetju.

V bodoče bi bili organi ljudske in
špekcije vsaj za večja proizvodna pod
jetja še potrebni, vendar naj bi o tem, 
ali je v določenem podjetju ta organ 
potreben ali ne, sklepale sindikalne 
podružnice. Izvršile naj bi tudi volitve 
skupin ljudske inšpekcije. Kratkomalo, 
v kolikor bi obstajali ti organi v pod
jetju, naj bi bili organi sindikata.

Tako stališče sicer nasprotuje neka
terim mnenjem, češ da sedaj, ko so 
v podjetjih delavski sveti, odpade po
treba po ljudski inšpekciji, saj so de
lavski sveti istočasno organi gospodar
ske uprave in družbenega nadzora. To 
pa seveda ne drži! Kljub delavskemu 
upravljanju je na sindikatu, da daje 
pobude, opozarja na napake in po
dobno. Druga pa je stvar, ali to vrši 
neposredno sindikalna organizacija, 
ali se zato izvoli poseben organ.

Seveda so gornje misli še vedno 
predmet razprave, ne pa že dokončna 
stališča. Zato pa bi bilo zelo zanimivo 
vedeti, kako ste kaj v vaši podružnici 
gledali na ljudsko inšpekcijo in kaj 
mislite o tem, ali vam je še potrebna 
ali ne.

Novi ukrepi in nove uredbe
Ali že poznate nove ukrepe in nove 

uredbe? Poglejmo, kakšne so in kaj so 
novega prinesle. Ta teden je izšla ured
ba o denarnem nadomestku za živilske 
bone in o novi otroški dokladi, uredba 
o štipendijah in uredba o cenah obrtnih 
uslug. Določene pa so tudi cene za ko
munalne in druge usluge. Svet za bla
govni promet je sporočil, da ostanejo 
dosedanje količine industrijskih bonov 
neizpremen j ene.

Denarno odškodnino za živilske bo
ne bodo prejemali le tisti, ki so imeli 
oktobra 1951 pravico do denarnih bo
nov za nakup z 80 % popustom in tisti, 
ki so v delovnem razmerju. Odškodni
no bodo prejemali tudi upokojenci, in
validi in vse gmotno nepreskrbljene 
osebe, ki dobivajo državno podporo.

Denarna odškodnina bo za razne po- 
trošne kategorije znašala od 930 do 
2400 din mesečno.

Uredba o denarnem nadomestku na
mesto prehrambenih bonov je v tesni 
zvezi z uredbo o dodatkih za otroke in 
z uredbo o štipendijah. Uvaja se nova 
otroška doklada v vrednosti 3000 din 
mesečno, in sicer 1700 dinarjev v bonih 
(425 bonov) in 1300 dinarjev v denarju 
Upoštevalo pa se bo pri tem še zni
žanje cen sladkorju in masti, tako da 
bo znašal mesečni prisneveL- za kate
gorijo , ’ 1>„ U riii* din in D3 
1300 din.

Otroška doklada pripada vsem de
lavcem in uslužbencem, ki so v delov
nem razmerju, do končanega 14. leta 
otroka, nato do 20., če otrok obiskuje 
šolo, ali če je učenec v gospodarstvu,

in do 25. leta, če gre za študente fakul
tete ali kakšne druge visoke šole in če 
redno študirajo.

Z uvedbo povečanega otroškega do
datka bo odpadla v večini primerov 
tudi potreba po štipendijah. Po novi 
uredbi o štipendijah bodo iste dobivali 
samo študentje visokih šol, v izjemnih 
primerih tudi učenci srednjih šol, če 
starši nimajo sredstev za šolanje in če 
se učenec odlikuje pri učenju.

Nove tarife za komunalne usluge 
določajo, da se bo obračunavala voda 
iz vodovodov za kubični meter po 10 
do 15 din, plin za gospodinjsko in in
dustrijsko uporabo pa od 20 do 28 din 
za kubični meter.

S 1. novembrom bodo zvišane tudi 
cene električni energiji v gospodinjstvu 
in bo treba plačati za vsako kilovatno 
uro 3 dinarje. Pavšal za kuhinjo bo 
znašal odslej 75 din, za vsak nadaljnji 
stanovanjski prostor pa 45 dinarjev.

V kinematografih se bodo cene gi
bale od 20 do 70 din po razrednih ka
tegorijah; za radio pa bo verjetno do
ločena mesečna cena 250 din, medtem 
ko bodo cene v gledališčih ostale iste.

Nova poštna tarifa se spremeni samo 
za notranjost države in bo odslej stalo 
20-gramsko pismo 15 din, dopisnica 10 
din, tiskovina do 50 g 5 din. Paketi po 
teži pa od 100 do 350 din. Spremenila 
se bo tudi cena brzojavkam in telefon
skim pogovorom.

Določene so že tudi nove cene za 
prenočišča v gostinskih obratih, medtem 
ko se cene v prehrani niso spremenile.

Jz raznifi krajev ucutt pišejo
Menda si niso izbrali pravega predsednik

Delavci in uslužbenci lesno indu
strijskega obrata lesne volne in gozdne 
manipulacije Šoštanj, so se v začetku 
meseca sestali in se pomenili o tem in 
onem v zvezi z novim finančnim siste
mom. Kot nam pišejo, so bili zelo ži
vahni. Pri obravnavi gospodarskih 
vprašanj v podjetju se je oglasil na
kladalec lesa tovariš Mežnar in opo
zoril na to, da nakladalce nepravilno 
izplačujejo. Bil je celo mnenja, da je 
za te stvari v veliki meri kriv pred
sednik upravnega odbora tov. Ramšak, 
uslužbenec gozdne manipulacije. Tov. 
Ramšak na sestanku ni bil prisoten, 
kar so mu delavci seveda šteli v slabo. 
Predsednik delavskega sveta tov. Ce
rar, ki se je strinjal z upravičeno grajo 
tov. Mežnarja, je obljubil, da bo pre
gledal dnevne izkaze nakladalcev in jih 
popravil. Nekateri delavci so celo za
htevali, da se tov. Ramška odpokliče 
kot predsednika upravnega odbora. Ko 
se jim bo prva jeza malo pohladila, 
bodo morali trezno premisliti, ali je to 
prav.
SVOJEMU ČLANU OB STOLETNIC!

Društvo upokojencev Slovenije je 
na svoji seji sklenilo, da podari članu 
društva Leopoldu Božiču, upokojenemu 
rudarju iz Idrije ob priliki njegove 
stoletnice (11. november) 5000 dim in 
100 cigar. Tudi mi ob tej priliki česti
tamo slavljencu k njegovemu lepemu 
jubileju I

IZGUBLJENE SINDIKALNE KNJIŽICE 
Svojo sindikalno knjižico In Izkaznl 

OF je Izgubil Bogataj Staži, štev. sl n d 
knjižice 30512 lo jo proglaša za neveljavno.

»KOZAREC VINA PRI KOSILU*
Pred kratkim je bilo pri Glavni 

upravi za turizem in gostinstvo FLRJ 
sklenjeno, da naj menze opuste točenje 
alkoholnih pijač. Proti takemu sklepu 
imajo pomisleke mnoge uprave menz. 
Nekaj takih pomislekov pa so tudi iz
razile podružnice kovinarjev »Iskra« in 
podružnica usnjarjev »Save« iz Kra

nja. Vodstva teh podružnic so mnenja, 
da bi bilo nepravilno, če abonenti v 
menzah ne bi mogli dobiti tudi pijač.

PRIJETEN IN LEP ODMOR 
SI ZNAJO NAPRAVITI

Zadnjič sem obiskal delavce tovar
ne »Save« prav v času dopoldanskega 
odmora ob 10. uri. Veliko jih je bilo 
zbranih v njihovi mali dvorani, nekdo 
je igral klavir, nekaj jih je pelo. Res, 
prijeten počitek med delom, kaj ne?

Ati ste iih videti te naše vrle rudarie
POSTAVILI SO Sl DOM NA SMREKOVCU

Koliko nedelj so 
trumoma odhajale 
desetine mežiških 
rudarjev in črn
skih zažerjavskih 
topilcev na planino 
Smrekove — 1377
metrov. Gori so si 
zgradili ljubko pla
ninsko kočo, ki jim 
bo mudila marsi
kdaj prijeten poči
tek. Kar poglejmo 
si njihov planinski 
domek? Kdo ne bi 
bil ponosen nanj. 
zlasti če veL da je 
v njem vložen del 
njegovega truda. 
Pred kratkim so 
kočo odprli.

'



Sindikati in delavsko upravljanje
(Nadaljevanje s 1. strani)

polno zaživeli, je potrebno, da v našem narodnem gospodarstvu odpravimo 
tiste nepotrebne stvari, ki so nam preostale od dosedanjega administrativnega 
gospodarjenja in duše pobudo zlasti kmečkih proizvajalcev ter nam porajajo 
nekatera neravnovesja na tržišču. Katere so te stvari? Ena takih preostalih 
stvari je nesorazmerje v trošenju naših prejemkov: veliko, veliko večji del 
svoje plače porabimo za nakup kmečkih pridelkov in sploh blaga, zelo majhen 
del pa za druge stvari, kot je razsvetljava, kurjava, prevoz itd. To ustvarja 
nenormalno sorazmerje na tržišču in omogoča, da so cene kmečkim pridelkom 
nenormalno visoke, to je, da kmečke pridelke prodajajo precej iznad dejanske 
vrednosti in da je pritisk na neblagovne usluge zopet zaradi nizkih cen 
nenormalno visok. V težnji, da se to uravnovesi, so izšli ukrepi o podražitvi 
neblagovnih uslug.

Čim bolj dosledno bomo izvedli te ukrepe, tem prej je pričakovati nji
hove svetle strani in ta je, da bodo pričele padati cene kmečkim pridelkom 
in vzporedno industrijskim proizvodom in da bodo vsi proizvajalci začeli boj 
za kupca. To pa pomeni, da bodo ponujali več in bolje proizvajali. To pa je 
tisto, kar moramo doseči — zagotoviti razvoj proizvodnih sil naše dežele.

Preboleti moramo nekatera nesorazmerja na trgu z zavedno 
gospodarsko disciplino

V naših današnjih pogojih, ko moramo preboleti nekatera nesorazmerja 
na trgu, ki smo jih doslej uravnavali z administrativnimi ukrepi, če hočemo 
gospodarsko urediti trg tako, da bomo lahko uvedli nov finančni sistem, je 
torej dolžnost sindikalnih podružnic, ki hočejo dejansko pomagati razvoju 
delavskega upravljanja — take pa so naše podružnice — da pouče svoje 
članstvo o smotru novih gospodarskih ukrepov in da so prav naše sindikalne 
organizacije tvorec gospodarske discipline potrošnikov. To se pravi, da so 
danes sindikalne organizacije poklicane, da se bojujejo proti umetno ustvar
jeni »gladi za blagom«, proti pretiravanju s cenami, ker vse to škoduje 
uspešnemu uravnavanju našega gospodarstva in podaljšuje te neuravnovešene 
prilike, ki omogočajo špekulacijo. Vsako preplačevanje proizvodov in nase
danje »gladi za blagom« nam potrošnikom dvakrat škoduje: prvič, ker moramo 
draže plačevati pri posameznem nakupovanju in drugič, če zlasti kmečki 
proizvajalci, lahko prodajo svoje pridelke iznad stvarne vrednosti in niso 
prisiljeni več in boljše proizvajati, kar škoduje razvoju naše proizvodnje.

Naše gospodarske prilike je mogoče torej nenehno izboljševati samo, 
če se uspešno razvijajo proizvodne sile naše dežele. Od razvoja proizvodnih 
sil pa je odvisen ne samo naš vsakodnevni materialni položaj, ampak tudi 
razvoj delavskega upravljanja. In zaradi vsega tega je danes potrebno, da 
nastopajo sindikalne organizacije kot organizirana sila delavskega razreda 
v interesu samega delavskega razreda ter njegovega materialnega položaja 
proti vsem pojavom, ki bi kakor koli škodovali novim ekonomskim ukrepom 
za konsolidacijo našega trga.

Pravilno moramo oceniti vrednost dela na vsakem delovnem mestu
Drugo važno vprašanje, od čigar pravilne rešitve bo v veliki meri odvisen 

razmah naših proizvodnih sil v industriji, je temeljita priprava takega plačnega 
sistema, ki bo gospodarsko navajal vse delavce na to, da bodo bolje in več 
proizvajali. Zato pa je treba, da sindikalna podružnica pomaga pri pravilni 
tehnični in ekonomski ocenitvi delovnih mest. Pri tem delu mora biti za vsako 
sindikalno podružnico osnovno vodilo realna družbena vrednost proizvodov 
njihovega podjetja. Od tu mora izhajati tehnično in gospodarsko vrednotenje 
delavskih mest. Ocena delovnega mesta se mora izvršiti tako, da se oceni 
pomen, kakršnega ima določeno delovno mesto v procesu Izdelave določe
nega proizvoda. To pa potem tudi jasno pove, kolikšen odstotek vrednosti 
celotnega proizvoda je bi! ustvarjen na določenem delovnem mestu in po tem 
odstotku je treba delavca oziroma uslužbenca, ki tam dela, nagraditi. Tak 
način dejanskega ekonomskega nagrajevanja po delu bo nedvomno najmoč
nejši činitelj v tem, da se bodo delavci čimbolj usposabljali za delo na 
svojih delovnih mestih, da bodo izboljševali organizacijo proizvodnje in 
podobno. To je v gospodarskem smislu razvoj proizvodnih sil.

V teh mislih smo opozorili naše podružnice samo na dve važni obvezi, 
ki jih pred nas postavlja naša gospodarska stvarnost, ki pa jih vsebuje tudi 
naša obveza v statutu; da bomo skrbeli za razvoj družbenega upravljanja 
gospodarstva na ta način, da bomo vzpodbujali delavski razred v boju za 
nadaljnji razvoj proizvodnih sil. Seveda bi se dalo o tem še mnogokaj 
svetovati. Toda še drugič kaj!

Iz današnjega nasveta smo se še nečesa naučili, kaj ne? In sicer to, 
v čem pravzaprav obstoji najučinkovitejša pomoč sindikalne podružnice 
delavskemu svetu. S tem seveda ni rečeno, da se ne da tudi drugače 
pomagati delavskemu svetu. Takih oblik je namreč še obilo, kot so nasveti, 
opozorila, ki jih dajejo naše podružnice delavskim svetom. Toda važno je to, 
da je ta skrb prvenstvenega pomena za razvoj proizvodnih sil in da bi 
sindikalna podružnica, ki bi pozabila nanjo, ter samo pošiljala svoje predstav
nike na seje delavskega sveta in upravnega odbora in dajala samo dobre 
svete in opozorila, enostransko pomagala delavskemu svetu in delavskemu 
upravljanju sploh.

Za danes dovoljl Ali vam lahko še nekaj svetujemo? Morda ne bo 
odveč, če se sestanete tudi v vaši podružnici člani upravnega odbora in če 
te misli malo pretresete in jih soočite s prilikami v vašem podjetju. Nedvomno 
vam bo koristilo pri delu, nam pa boste lahko marsikaj napisali, kar boste 
ukrenili!

Prti lini nej pri m lomu imeli i Lili
V našem muzejskem življenju je 

bila te dni izpopolnjena velika vrzel z 
ustanovitvijo osrednjega tehniškega 
muzeja Slovenije, ki bo tudi edini v 
naši državi. Večina naših muzejev po
sveča pozornost le umetnostno zgodo
vinski strani, proizvajalni proces pa je 
potisnjen v ozadje. Zato ljudje dosti
krat ne vedo, s kakšno proizvajalno in 
predelovalno tehniko, skratka s kakšni
mi stroji in pripomočki so ljudje nek
daj izdelovali slikovite narodne noše ali 
druge predmete, katerih lepoto še sedaj 
občudujemo. Tehniški muzej bo zbiral 
stroje, naprave in instalacije, ki niso 
več v rabi in ki osvetljujejo razvoj pro
izvajalne in predelovalne tehnike pri 
nas. Razen osrednjega muzeja bodo 
osnovani tudi manjši muzeji v posamez
nih industrijskih krajih, tako da bodo 
ljudje tamkaj vedeli ceniti svojo pro
izvodno tradicijo.

Naši kolektivi in podjetja so že tudi 
doslej precej storili, da smo ohranili 
marsikatere zanimivosti. V Železnikih 
so obnovili edinstven plavž, Kroparji 
so obnovili vigenjc ognjišče, ki je bil že 
pred razpadom. Na Jesenicah so usta
novili zbirni urad za muzejske pred
mete, ki jih razstavljajo že od aprila 
meseca. Lokalne muzeje bodo ustano
vili v Guštanju za vso Mežiško dolino 
in tudi v Idriji. Pri ustanavljanju teh 
muzejev bo veljalo načelo, da bodo 
organizirani muzeji tako, kakršna so

RUDARJI IN TOPILNICARJ1
OBRAVNAVAJO RAZPOREDITEV 

DELOVNIH MEST
V Mežici živahno obravnavajo novo

kategorizacijo delovnih mest. Ocena 
delovnih mest pa jim če-sto ne gre v 
račun z delavci in njihovimi kvalifika
cijami. Poglejmo si primer. Različna 
delovna mesta v topilnici in v jami — 
in vendar eni in isti delavci menjajo 
ta delovna mesta, ker morajo po dolo
čenem času za nekaj časa pusti delo 
v topilnici. Kako nagrajevati v takem 
primeru! Kaj mislite drugje! Pišite 
nam, pa bomo svetovali mežiškim ru
darjem. F. M.

gospodarska izročila iz nekdanjih ča
sov. Tehniški muzej bo izdajal tudi 
publikacije, ki bodo kazale razvoj pro
izvajalne in predelavne tehnike.

Vsega gradiva seveda ne bomo mo
gli zbrati naenkrat. Tehniški muzej v 
Munchenu so na primer organizirali 15 
let, mi pa smo ga šele komaj začeli. 
Tehniški muzej Slovenije misli že pri
hodnje leto prirediti železarsko raz
stavo.

ed tekmovalci
v počastitev

10. OBLETNICE NASE LJUDSKE VOJSKE
Tekmovanje na čast naše ljudske 

vojske je zajelo skoraj vse naše de
lovne kolektive. Mnogi delavci in de
lavke so sedaj bolj prijeli za delo, da 
tako pokažejo svojo ljubezen do naše 
vojske, ki nam čuva mirno graditev 
dežele. In ne samo to. Popoldne ali 
pod večer mnogi posvete nekaj svojih 
prostih ur in sodelujejo v športnih or~ 
gaimiizacijah, enotah PLZ, predvojaški

vzgoji in podobno. Naši delavci dobro 
vedo, da je usoda naše domovine v 
naših lastnih rokah: čimsroneje in
čimuspešneje jo bomo znali braniti 
pred kakršnim koli napadalcem, tem 
bolj bodo zaprta vrata v našo deželo 
»nezaželenim gostom«. Zato je prav, 
da vsaj nekatere izmed teh naših tek
movalcev v čast ljudske vojske spo
znamo.

Pri idrijskih radarjih . • •
V Idriji je dal pobudo za tekmo

vanje v čast obletnice JA tajnik sindi
kalne podružnice pri rudniku tovariš 
Eržen Pavel, ki neumorno skrbi tudi

slej dosegel najboljše uspehe. Mla
dinci, ki zelo vestno zahajajo v svoj 
center pa pravijo, da imajo najrajši 
praktične vaje, partizanske marše, boj

Da, mala, kar poglej si dobro naše rudarje! Verjetno je tudi tvoj očka
med njimi.

To niso samo dobri rudarji, to so tudi dobri in skrbni očetje, ki ljubijo 
svojo deco. žene, našo rodno deželo in svoje svoboščine in zato marsi
katero težko pogrešano prosto uro prežive v enotah PLZ, na strelišču, 
na športnem igrišču, na »pohodu«, da bi znali čimbolje braniti vse to 

pred vsakomur, kdor bi nam hotel kar koli vzeti.

rde

za razmah tekmovanja. Rudarji se zelo 
zanimajo za streljanje. Njihov naj
boljši strelec je Kunda Josip, ki je do-

Ali veš, zakaj ukinjamo 
nekatere strokovne šole

Večkrat čitamo v Uradnem listu, de 
je ukinjena ta ali ona strokovna šola 
in ustanovljena druga podobna. Zakaj 
je to potrebno? V naši šolski politiki 
stremimo za tem, da pride slušatelj iz 
šole s čimširšo strokovno izobrazbo. 
Dosedanje strokovne šole pa so imele 
vse to hibo, da se je v njih slušatelj le 
ozko Specializiral, ko pa je prišel v to
varno na delo ni mogel svojega znanja 
uspešno takoj uporabiti. Tako so na 
primer posamezne gospodarske panoge 
vzgajale v svojih strokovnih šolah pri 
nekaterih podjetjih kader le za svoje 
potrebe. V Vevčah, Rušah, Lescah itd. 
so vzgajali kader za kovinsko stroko, 
ki pa se je večinoma specializiral le 
za delo v dotičnih podjetjih. V nekaj 
letih bi na tak način dobili veliko šte
vilo delavcev usposobljenih samo za 
delo v določeni tovarni, kjer pa toliko 
ljudi ne rabijo. Močnejše industrijske 
šole, v Litostroju, v tovarni avtomobi
lov v Mariboru pa bodo lahko vzgojili 
dovolj kadra za kovinsko industrijo, ki 
pa bo tudi dovolj široko razgledan.

ne pohode, patrulje in slično. Kdo pa 
je v tem tekmovanju najmarljivejši 
v proizvodnji? Ta pa je Karl Simon
čič, doslej 26-kratni udarnik, ki preko
račuje normo povprečno za 32%.

...in pri rudarjih 
v Laškem

Med rudarji v Laškem je pobudnik 
tekmovanja v čast desetletnice naše 
vojske tovariš Zvonko Kajtna, pred
sednik upravnega odbora podjetja, 
Rudarji pa pravijo, da je njihov naj

boljši »partizan« Ludvik Dragar, ki se 
je izkazal v partizanskem maršu, med 
plavalci je med najboljšimi Ludvik 
Mikše, vtem ko je pri strelcih med pr
vimi Julij Goriš. V jami, pri premogu 
se najbolj izkažejo Franc Razpotnik, 
Jože Pobornik, Jože Bukovšek in Gabr
šek Peter.

Športnica in vodja 
bojne patrole tov. 
Cilka Ivartnik iz 
Guštanja, ki uspeš
no tekmuje v čast 

naše Armade.

Železarna
Gušianj

Pobudnik tekmovanja v tem ko
lektivu je bil Gregor Klančnik, ki tudi 
vodi sedaj tekmovanje in sodeluje kot 
aktiven športnik. V kolektivu ti takoj 
povedo tudi za Cilko Ivartnik, ki je 
vzgojila v tem tekmovanju najboljšo 
žensko telovadno vrsto (na akademiji 
7. oktobra je bila prva). Sodeluje tudi 
pri odbojki, lahki atletiki, planinar- 
stvu in folklorni skupini. Ob manevrih 
je bila vodja bojne patrole, ki si je 
osvojila drugo mesto. V proizvodnji pa 
ti povedo za Viktor ja Slemniika, ki dela 
v težki kovačnici. V septembru je v 
čast Dneva armade skoval 31% več 
polfabrikatov, kot je normativ v naj
več j ih kovačnicah v Evropi (Kepfen- 
berg, Kladen itd.)

In pri vas, kako poteka tekmova
nje? Ali se tudi vi lahko s kom po
stavite, ki res dobro tekmuje. Kako ne, 
povsod imamo takih tovarišev in tova
rišic, ki neumorno tekmujejo. Pa nam. 
še vi o niih kai napišite.

Organizator tekmovanja v železarni 
Guštanj tovariš Gregor Klančnik.

Ti klubi tehnike vedo, da potrebuje naša 
domovina veščih in spretnih državljanov
Tekmovanje v čast 10-letnice JA je 

prineslo mnogo življenja tudi v orga
nizacije Ljudske tehnike. Celjski po
štarji so izurili 40 članov Ljudske teh
nike z osnovnimi prijemi v telefonski 
telegrafski stroki. Pri tem je treba po
vedati to, da usposabljajo predvsem 
tiste člane, kj niso neposredno zapo
sleni v telefonski in telegrafski stroki, 
temveč raznašalke, uradniške moči itd. 
V mesecu oktobrn bodo ti gojenci so
delovali pri dveh manevrih, kjer bodo

u I tu r n i zapis
V množici pomembnih obletnic, ki 

jih letos proslavljamo, je nedvomno 
med zelo važnimi obletnica »Borbe«. Ta 
naš vodilni časopis je pričel izhajati v 
oktobru leta 1941 na prvem novoosvo- 
bojenem ozemlju v Srbiji kot organ 
KPJ. V prvi številki užičke »Borbe« je 
napisal tov. Tito uvodnik, v katerem je 
dal časopisu jasnih napotil. V takratne 
Titove misli je položena želja, da naj 
postane »Borba« glasilo zasužnjenih, 
toda svobodoljubnih narodov Jugosla
vije, da naj bo pobudnik vseh ljudskih 
sil v boju za velike cilje — osvoboditev 
naših narodov izpod jarma zavojevalcev 
in domačih izdajalcev. In »Borba« je 
dostojno izpolnjevala te naloge. Preko 
»Borbe« je govorila našemu ljudstvu 
Partija, ki je bila na čelu boja za osvo
boditev. »Borba« je postala kmalu sim
bol odporništva; kdor je imel »Borbo«, 
ta je našel v srcu tudi zavest, da je 
zvest domovini. Imeti »Borbo«, to je 
p ostalo del domoljubja naših uporniških 
narodov. Danes je »Borba« naš vodnik 
v boju za notranjo zgraditev socializma 
v deželi, naš neumorni bojevnik za res
nico in pravico delovnega ljudstva.

Ob deseti obletnici obstoja Ljudske 
milice so v Domu Ljudske milice v 
Ljubljani odprli razstavo o razvoju in 
delu LM od njene ustanovitve do danes. 
Razstava je razdeljena v dva dela. Prvi
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prikazuje delo in življenje LM med 
NOB, drugi del pa uspehe in strokovno 
vzgajanje pripadnikov LM po osuobo • 
ditvi do danes. Toplo priporočamo ogled 
tega dokumenta našega osvobodilnega 
boja!

Moški pevski zbor »Zarja« v Trbov
ljah bo v bližnji bodočnosti slavil 20 
obletnico ustanovitve delavskega pev
skega društva »Zarja«. To. društvo so 
ustanovili delavci 3. novembra 1931 v 
Dobrni, od tam pa se je »Zarja« kmalu 
preselila v Trbovlje. Ob osnovanju ma
loštevilni moški pevski zbor je kmalu 
številčno narasel in društvo se je okre
pilo. Že prvo leto svojega obstoja je 
»Zarja« priredila več uspelih koncertov, 
s katerimi se je med delavstvom kmalu 
proslavila in se uvrstila med najboljše 
delavske pevske zbore. Toda življenje 
Zarjanov ni bilo lahko; društvo so sla
bili notranji razbijaški elementi in ne
prestane težave od zunaj. Vendar je to 
društvo bilo žarišče naše slovenske re
volucionarne pesmi! »Zarja« je delovala 
vse do druge svetovne vojne, ko so nje
no delo prekinili zavojevalci. Po osvo
boditvi je moški pevski zbor »Zarja« 
spet pričel z delom. Iskreno čestitamo 
k lepi obletnici!

Pod naslovom »Od Trubarja do Ka
juha« bodo od 4. do 11. novembra v 
Istrskem okrožju proslavili 400-letnico 
slovenske knjige. V tem času bodo od
prli več knjižnih razstav. Istočasno pa 
bodo proslavili tudi 80. obletnico naj
starejšega kulturnega in prosvetnega 
društva v Istri, —

V počastitev mirovnega kongresa so 
v Zagrebu odprli razstavo srednjeve
ške zlatarske umetnosti. Razstava pri
kazuje najdragocenejša umetniška dela 
iz zlata in srebra, lesoreze in kiparske 
odlitke iz zadrskih cerkva in muzejev 
ter najstarejša književna dela in roko
pise.

V Parizu je pred kratkim izšla knji
ga »K preporodu socializma«, ki ima 
podnaslov »Spričevalo o Jugoslaviji«. 
Delo obravnava različna vprašanja s 
področja gospodarstva, zadružništva, 
delavskega gibanja itd. Med avtorji 
del, ki so objavljena v tej knjigi, so 
številni francoski kulturni in javni de
lavci, ki so v zadnjih letih obiskali 
Jugoslavijo.

Cankarjeva založba je pred kratkim 
izdala tudi knjigo »Vnuki«, ki je ena 
najboljših del našega rojaka pokojnega 
Louisa Adamiča. To delo je v sloven
ščino prevedla Mira Mihelič.

Od 2. do 4. novembra bo v Sarajevu 
III. plenum književnikov Jugoslavije. 
Plenum bo sprejel nekatere spremembe 
statuta in obravnaval važna vprašanja 
književnosti iz vseh ljudskih republik.

Izdaja Republiški svet tveze sindikatov za 
Slovenijo. Predstavnik Jože Jnrač. Odgo- 
vorni urednik Roman Albreht. Tiska tiskar
na Ljudske pravice v Ljubljani. Naslov 
uredništva In uprave: Masarykova cesta
14/11 v Ljubljani, telefon 45-38 In 49-70. 
Poštni predal 284. Račun pri podružnici 
Narodne banke v Ljubljani št. 604-9021-4. 
Ust izhaja vsak petek. Rokopisov ne vra
čamo. Mesečna naročnina 25 din. četrtletna 
75 din, polletna 150 din in celoletna 300 din.

praktično upostaviR telefonske vezi z 
enotami. V radio klubu v Laškem pa 
so vzgojili nekaj radiotelegrafistov in 
izdelali v klubski delavnici nekaj de
tektorjev za pionirje. Gojenci indu
strijsko metalurške službe so v Laškem 
v 14 dneh napravili ? novih kajakov. 
V brodarskem krožku v tovarni noga
vic v Polzeli pa so naučili veslati mno
go tovarišic- Padalci celjskega aero
kluba so pred nedavnim z uspehom 
izvedli 39 skokov iz letala z višine 400 
metrov. Te dni pa bo celjski aeroklub 
dokončal dela na motorni vitki za dvi
ganje jadralnih letal z močjo 95 konj
skih sil. To vitko so montirali na po
seben kamion. Doslej je celjski aero
klub usposobil že nekaj vrlih jadral
cev .Člani industrijsko-kovinarske šole 
v celjski Tovarni emajlirane posode pa 
so dokončali krila za dvosedežno ja
dralno letalo »vrabec«. V Št. Pavlu pa 
je elcktrostrojni klub izdelal v lastni 
delavnici stružnico in še nekaj drugih 
strojev. V Celjski tovarni tehtnic bodo 
do dneva JA izdelali avtomatsko kla
divo in 4 avtomobilčke na nožni po
gon. V Vojniku so v avtomoto društvu 
usposobili 10 motoristov. 25 šoferjev za 
osebni avto in 2 za tovorni avto ter 
opremili eno delavnico. V celjski ke
mični tovarni pa si je tamošnji foto 
krožek opremil svoj laboratorij, v ka
terem že člani uspešno delajo. F. L.

Pred Tednom tehnike
Na širši konferenci za pripravo 

»Tedna tehnike«, ki je bila v nedeljo so 
dali člani Glavnega odbora tudi nekaj 
smernic, kako naj delamo in organizi
ramo, da bo »Teden tehnike« povsod 
uspel. Vsakogar moramo zainteresirati, 
da čimbolj dviga svoje tehnično zna
nje. Zato je potrebno v »Tednu tehni
ke« vključiti v kolikor še niso vklju
čeni v vrste tehnike vse strokovnjake, 
da bi o tej ali oni tehnični zanimivosti 
povedali kaj za delavce in nameščence. 
Cim večje število delavcev naj se spo
zna s stroji, pri vseh pa negujmo čut, 
da so stroji družbena lastnina in da 
jih je treba najskrbneje varovati. Tudi 
kmete spoznamo s prednostjo tehnične 
obdelave zemlje. Posebno pozornost pa 
moramo posvetiti krepitvi obrambna 
moči naše države, ki bo edina zavaro
vala vse naše dosedanje pridobitve.


